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Forum polsko-francuskie Lednicki Orze³ Piastowski dla prof. Zofii Kurnatowskiej 

Medal UAM dla prof. Karla Statteggera Na budowie Wydzia³u Prawa i Administracji

Absolwenci goœæmi uniwersytetu Wizyta Ambasadora Algierii 

Wizyta Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego 
- Bogdana Zdrojewskiego na UAM Festiwal Malta w Collegium Maius - spektakl Monkey Trial
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KK a l e n d a r i u m

cek Witkoœ, podczas I Kongresu Innowacyjnej Gospodarki,
który odby³ siê 25 czerwca 2010 r. w Arkadach Kubickiego w
Zamku Królewskim w Warszawie.

• IX zwyczajne posiedzenie Senatu Akademickiego odby³o siê 
5 lipca w Ma³ej Auli UAM. Prorektor UAM prof. Jacek Guliñski
przedstawi³ temat obiegu informacji, promocji i marketingu 
na UAM. Sprawozdanie z dzia³alnoœci Parlamentu Samorz¹du
Studentów UAM z³o¿y³a jego przewodnicz¹ca Marta Gru-
szczyñska. 

Senat UAM podj¹³ uchwa³y w sprawach:
- regulaminu studiów na kierunku „prawo”, prowadzonych

wspólnie przez Wydzia³ Prawa i Administracji Uniwersytetu 
im. Adama Mickiewicza w Poznaniu oraz Wydzia³ Prawa 
Uniwersytetu Europejskiego Viadrina we Frankfurcie nad Odr¹

- zmian w regulaminie Archiwum UAM
Senat UAM wyda³ opiniê w sprawach: 
- mianowania na stanowisko profesora zwyczajnego:
a) prof. dr hab. Lidii Cierpia³kowskiej
b) prof. dr. hab. Marka £anieckiego
c) prof. dr. hab. Ryszarda Go³dyna
d) prof. dr. hab. Tomasza Osiejuka
- ponownego mianowania na stanowisko profesora nadzwy-

czajnego:
a) prof. UAM dr. hab. Sebastiana Wojciechowskiego
b) prof. UAM dr. hab. Piotra Pawe³czyka 
c) prof. UAM dr. hab. Szymona Wróbla
d) prof. UAM dr hab. Danuty Bara³kiewicz
Zatwierdzono umowê zawart¹ pomiêdzy UAM a:
a) Freie Universität Berlin
b) A³tajsk¹ Pañstwow¹ Akademi¹ Pedagogiczn¹
Zatwierdzono tak¿e aneks do umowy zawartej pomiêdzy

UAM a Tianjin University of Technology. 
Senat UAM podj¹³ uchwa³y w sprawach: 
- nadania wyró¿nienia Palmae Universitatis Studiorum Posna-

niensis prof. dr. hab. Waldemarowi ¯ukowskiemu. 
- uchylenia uchwa³y Senatu UAM nr 126/2004 z dnia 28

czerwca 2004 r. w sprawie utworzenia i prowadzenia 
na Wydziale Nauk Spo³ecznych na kierunku „psychologia” 
studiów zaocznych magisterskich prowadzonych w systemie
studiów jednolitych dla absolwentów wy¿szych studiów huma-
nistycznych, spo³ecznych i medycznych z tytu³em zawodowym
magistra lub lekarza ukoñczonych po 1990 roku.

- zmiany uchwa³y Senatu UAM nr 142/2007 z dnia 29 
paŸdziernika 2007 r. w sprawie przeznaczenia obiektów 
w Gu³towach. mdz

• Seminarium „Krajowe Ramy Kwalifikacji. Budowa programów
studiów na bazie efektów kszta³cenia” odby³o siê 21 czerwca 
w Collegium Maius. Seminarium organizowane by³o przez 
Ministerstwo Szkolnictwa Wy¿szego w ramach POKL 4.1.3, 
dla cz³onków wydzia³owych zespo³ów ds. zapewnienia jakoœci
kszta³cenia oraz innych pracowników, odpowiedzialnych 
za tworzenie programów kszta³cenia. Tematem spotkania by³a
budowa programów kszta³cenia dla nauk humanistycznych,
przyrodniczych i œcis³ych. 

• Stowarzyszenie Absolwentów UAM przeprowadza³o 
od 16 marca 2009 do 30 czerwca 2010 r. zbiórkê publiczn¹ 
w Wielkopolsce z przeznaczeniem na wykonanie ³awki z rzeŸb¹
postaci prof. Heliodora Œwiêcickiego. Zebrano - 4.899,70 z³.
Kwota zosta³a przekazana na wskazane przez UAM konto: 
77 1090 1362 0000 0000 3601 7903 w dniu 25 czerwca 2010 r.

• Prof. Piotr Piotrowski z UAM zosta³ laureatem nagrody 
im. Igora Zabla, przyznawanej w dziedzinie kultury i teorii przez
miêdzynarodowe jury. Igor Zabel Association for Culture and
Theory honoruje t¹ nagrod¹ „wybitne i nieoczywiste postaci
oraz idee na scenie Europy Œrodkowowschodniej”. Tegoroczny
laureat nagrody, prof. Piotr Piotrowski, historyk sztuki, od lute-
go 2009 roku jest dyrektorem Muzeum Narodowego w War-
szawie. Wyk³ada³ m.in. w Center for Curatorial Studies, Bard
College i na Uniwersytecie Hebrajskim w Jerozolimie. Napisa³ kil-
kanaœcie ksi¹¿ek, w tym nominowane do Nagrody Nike „Zna-
czenia modernizmu” (1999) i „Awangardê w cieniu Ja³ty”
(2005; wyd. angielskie 2009), za któr¹ otrzyma³ m.in. Nagrodê
Jana D³ugosza oraz nagrodê premiera RP za wybitne osi¹gniê-
cie naukowe. W 1993 roku zosta³ laureatem pierwszej edycji
Nagrody im. Jerzego Stajudy. Ceremonia wrêczenia nagrody 
im. Zabla odbêdzie siê w grudniu 2010 w Barcelonie.

• 29 czerwca w Instytucie Geologii UAM odby³ siê otwarty wy-
k³ad pod tytu³em „Global sea level changes - learning from the
past” (Globalne zmiany poziomu morza - nauka z przesz³oœci),
który wyg³osi³ profesor Karl Stattegger z uniwersytetu w Kilonii.
Profesor dr Karl Stattegger jest laureatem medalu „Za zas³ugi
dla Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza”. 

• Kolejne spotkanie dyskusyjne w ramach cyklu „Akademia Za-
rz¹dzania - Zarz¹dzanie Akademi¹” odby³o siê 30 czerwca 
w Collegium Minus. W programie by³a debata poœwiêcona 
zachowaniom patologicznym w pracy oraz kwestiom zwi¹za-
nym ze Strategi¹ Rozwoju Miasta Poznania do roku 2030 
w kontekœcie akademickim. 

• Instytut Jêzykoznawstwa UAM zorganizowa³ w dniach 
od 1 do 3 lipca pi¹t¹ miêdzynarodow¹ konferencjê poœwiêcon¹
legilingwistyce, jêzykoznawstwu s¹dowemu i przek³adowi pra-
wniczemu (Fifth Conference on Legal Translation, Court Inter-
preting and Comparative Legilinguistics). 

• Nagroda Prezesa Krajowej Izby Gospodarczej za osi¹gniêcia 
w dziedzinie innowacji w gospodarce trafi³a do Uniwersytetu
im. Adama Mickiewicza. Powo³ana przez prezesa KIG Andrze-
ja Arendarskiego kapitu³a postanowi³a wyró¿niæ UAM w kate-
gorii innowacyjnej firmy/uczelni. Nasz uniwersytet jako jedyna
w Polsce uczelnia otrzyma³a taki tytu³. Nagrodê odebra³ pro-
rektor UAM ds. nauki i wspó³pracy miêdzynarodowej prof. Ja-
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NASZ UNIWERSYT ET ETHICOMP 2010

Konferencje „Ethicomp” odbywaj¹ siê cyklicznie co pó³tora roku
ju¿ od roku 1995 i za ka¿dym razem organizowane s¹ w innym
miejscu na œwiecie. W maju 2001 roku gospodarzem wydarzenia

by³a Polska. Tegorocznemu spotkaniu przyœwieca³o has³o refleksji nad
kierunkiem zmian w obrêbie technologii informacyjno-komunikacyj-
nej. Tego typu spotkania to doskona³a, miêdzynarodowa platforma 
wymiany doœwiadczeñ naukowych, co jest istotne chocia¿by ze wzglê-
du na ponadnarodowy charakter nowoczesnych technologii, 
wraz z wszelkimi wi¹¿¹cymi siê z tym spo³ecznymi konsekwencjami. 

Jeden z pierwszych wyk³adów wyg³osi³ prof. Wade L. Robison z ame-
rykañskiego Rochester Institute of Technology. Referat podejmowa³
kwestiê technicznej strony urzeczywistniania idei elektronicznej demo-
kracji, objawiaj¹cej siê poprzez mo¿liwoœæ g³osowania drog¹ elektro-
niczn¹. Elektroniczne g³osowanie nie jest pomys³em nowym i realizo-
wane jest ju¿ w niektórych krajach ( np. Stany Zjednoczone czy Estonia).
Niemniej jednak prawie wszystkie dotychczasowe przypadki masowego
zastosowania elektronicznego g³osowania ujawniaj¹ ró¿nego rodzaju
problemy natury technicznej, logistycznej, mentalnej lub prawnej. 

Ciekaw¹ wizjê przysz³ego rozwoju nowoczesnych technologii zapre-
zentowali prelegenci z Japonii. Dr Ryoko Asai wraz z prof. Kiyoshi 
Murat¹ z tokijskiego Uniwersytetu Meiji, przedstawili zmieniaj¹c¹ siê
sytuacjê kobiet w japoñskim przemyœle ICT. Yohko Orito (równie¿ 
z Uniwersytetu Meiji) przybli¿y³a natomiast ciekaw¹ wizjê przysz³oœci
zdominowanej przez ró¿nego rodzaju urz¹dzenia, monitoruj¹ce ludzkie
¿ycie. Dla przyk³adu - obecnie w Tokio w zasadzie trudno jest znaleŸæ
miejsce, które nie by³oby objête elektronicznym monitoringiem 
(zarówno policyjnym jak te¿ gospodarczym czy te¿ prywatnym). 
Ruch na ulicach jest bez przerwy monitorowany oraz archiwizowany.

Monitorowanie ma oczywiœcie na celu zwiêkszenie bezpieczeñstwa
obywateli, ale wi¹¿¹ siê z nim liczne dylematy natury moralnej. 

Nie zabrak³o rzecz jasna przedstawicieli nauki polskiej. Z rodzimego
podwórka g³os do dyskusji wnieœli: doc. Andrzej Kocikowski, 
dr Piotr Pawlak i mgr Adam Pietrzykowski z UAM oraz Barbara Begier
z Politechniki Poznañskiej i dr Janusz Wielki z Politechniki Opolskiej.

Podczas trzech dni konferencji, która zgromadzi³a przedstawicieli 
z kilkudziesiêciu krajów œwiata, zaprezentowano 80 referatów. Organi-
zatorem przedsiêwziêcia by³ Uniwersytet Rovira i Virgili w Tarragonie,
De Montfort University z Wielkiej Brytanii, amerykañski Southern
Connecticut State University oraz East Tennessee State University. 

Piotr Pawlak

Fundacja Partners Polska, operator kon-
kursu finansowanego przez Minister-
stwo Spraw Zagranicznych RP, zaprasza

doktorantów i doktorów do sk³adania wnio-
sków o dofinansowanie udzia³u w zagranicz-
nych konferencjach, kongresach i sympozjach
naukowych dotycz¹cych miêdzynarodowej
pomocy rozwojowej.

Stypendia maj¹ na celu zwiêkszenie udzia³u
polskich naukowców w odbywaj¹cych siê 
za granic¹ spotkaniach naukowych, poœwiêco-
nych pomocy miêdzynarodowej dla rozwijaj¹-
cych siê krajów Azji, Afryki, Ameryki Po³u-
dniowej. Chodzi o strategie przeciwdzia³ania
ubóstwu, kwestie dostêpu do edukacji, proble-
my rozwoju spo³eczno-ekonomicznego, 
zagadnienie zmniejszenia umieralnoœci matek 
i dzieci. Wnioski o dotacje mog¹ byæ sk³adane
przez doktorantów i doktorów, którzy s¹ ju¿
zaanga¿owani w badania, dotycz¹ce rozwoju
miêdzynarodowego lub dopiero rozpoczynaj¹
poszukiwania naukowe w tej dziedzinie.

Szczególnie po¿¹dane s¹ takie wnioski od pra-
cowników nauki, którzy maj¹ pomys³ na ³¹-
czenie badañ z mo¿liwoœciami ich praktyczne-
go zastosowania w dzia³aniach pomocowych.

Zasady przyznawania dotacji:
O dotacjê mog¹ siê ubiegaæ osoby, które s¹

doktorantami lub posiadaj¹ stopieñ doktora.
Osoba, ubiegaj¹ca siê o dofinansowanie, jest
zobowi¹zana we w³asnym zakresie zapewniæ
sobie miejsce na konferencji, sympozjum lub
kongresie, w którym chce wzi¹æ udzia³. Musi
tak¿e, w ramach procedury naboru wniosków
o dofinansowanie, okazaæ potwierdzenie przy-
jêcia swojej kandydatury, jako prelegenta 
danego spotkania naukowego wraz z pe³nym
tekstem wyst¹pienia. Musi przedstawiæ rów-
nie¿ wstêpn¹ koncepcjê wykorzystania rezul-
tatów swojego udzia³u w tym spotkaniu 
naukowym w dalszej pracy naukowej i dydak-
tycznej. Dofinansowanie mo¿e byæ przezna-
czone na pokrycie kosztów op³aty konferen-
cyjnej, podró¿y, zakwaterowania, wy¿ywienia

podczas konferencji oraz wydania drukiem 
w Polsce tekstu wyst¹pienia.

Dofinansowanie mo¿e byæ przyznane 
jedynie na udzia³ w konferencjach, sympo-
zjach i kongresach zagranicznych, które roz-
poczn¹ siê i zakoñcz¹ do 31 grudnia 2010 ro-
ku. Œrednia przewidywana wysokoœæ dotacji
wyniesie 4500 z³. W wyj¹tkowych sytuacjach
komisja konkursowa mo¿e przyznaæ dotacjê 
w innej wysokoœci. Przewiduje siê przyznanie
10 dotacji. Wiêcej informacji o konkursie 
i zasadach przyznawania stypendiów znajduje
siê na stronie www.promocjanauki.pl 
i www.fpp.org.pl. Wiêcej wiadomoœci o pomo-
cy rozwojowej mo¿na znaleŸæ równie¿ 
na stronach Departamentu Wspó³pracy Roz-
wojowej MSZ www.polskapomoc.gov.pl.

Maciej Tañski
Szef Programu Stypendialnego

Nauka dla Pomocy Rozwojowej
Fundacja Partners Polska
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Chcesz wyjechaæ na miêdzynarodow¹ konferencjê? 

Etyka w nowoczesnych technologiach
W dniach 14 do 16 kwietnia 2010 roku, w malowniczym hiszpañskim mieœcie Tarragona, 
odby³a siê miêdzynarodowa konferencja naukowa poœwiêcona etycznym problemom 
funkcjonowania nowoczesnych technologii. 

Dr Ryoko Asai - Uniwersytet Tokijski Meiji 
oraz dr Piotr Pawlak UAM w Poznaniu

FO
T.

 A
RC

H
IW

U
M



NASZ UNIWERSYTET DLA PAMIÊCI

6 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  l i p i e c / s i e r p i e ñ  2 0 1 0

Oprócz wprowadzaj¹cego eseju zawie-
ra ona monografie 20 rodów ziemiañ-
skich wraz z drzewami genealogicz-

nymi, sporo zdjêæ, w tym unikatowe oraz 
bezcenne dla dalszych badañ wskazówki 
o archiwach, co wa¿ne, gdy¿ wiele z nich znaj-
duje siê w rêkach prywatnych. 

Jak stwierdzi³ Marcin Libicki na uroczystej
promocji ksi¹¿ki w Pa³acu Dzia³yñskich, nikt
nie by³ bardziej predestynowany do napisania
tego dzie³a ni¿ prof. Kwilecki jako zarazem 
historyk, socjolog i ziemianin. Zwróci³ 
on uwagê na wiele ciekawych i specyficznych
cech wielkopolskiego ziemiañstwa, które w³a-
œnie z racji tego wielostronnego przygotowa-
nia prof. Kwilecki „wy³uska³” w swojej ksi¹¿-
ce. Wiadomo, ¿e wielkopolscy ziemianie szyb-
ko rozwijali nowoczesne rolnictwo, ale nie
ka¿dy wie, ¿e ró¿nica by³a tak ogromna: 
po mniej wiêcej równym starcie polskiego 
rolnictwa w XIX wieku, ju¿ w 1900 roku plony
z hektara w Wielkopolsce by³y dwukrotnie
wy¿sze ni¿ w pozosta³ych zaborach. 

Wielu wielkopolskich ziemian pochodzi³o 
z Mazowsza, tak jak np. ¯ó³towscy czy Poni-
kiewscy, a wœród ziemian pochodzenia 
nieszlacheckiego praktycznie wszyscy mieli
za sob¹ karierê rolnicz¹, bêd¹c np. administra-
torami maj¹tków - nie by³o w Wielkopolsce 
rodów, które wesz³yby do ziemiañstwa za 
zas³ugi dla rz¹dz¹cych. Oprócz Radoliñskich,
którzy nawet przyjêli nazwisko von Radolin, 
i - w pewnym sensie - Su³kowskich, utrzymu-
j¹cych „styl niemiecki” nie by³o wœród wielko-
polskich ziemian osób wspó³pracuj¹cych z za-
borc¹ czy ulegaj¹cych zniemczeniu, za co zie-
mianie zap³acili wielk¹ cenê w pocz¹tkach
okupacji, gdy wielu z nich Niemcy rozstrzelali.

Marcin Libicki podkreœli³, jak cieszy go to,
¿e w ksi¹¿ce prof. Kwileckiego zrehabilitowa-
na zosta³a ¿ona gen. Raszewskiego, któr¹ 
w swoich pe³nych zjadliwych s¹dów wspo-
mnieniach Nina ¯ó³towska nazwa³a „wulgar-
n¹ Niemk¹”. Jej m¹¿, pruski genera³, walczy³
w powstaniu Wielkopolskim, a potem, are-
sztowany, straci³ zdrowie w Forcie VII. 

¯ona, najpierw niechêtnie przyjmowana przez
Polaków, w czasie okupacji by³a przeœladowa-
na przez Niemców jako nie chc¹ca siê wyrzec
polskoœci, co wystawia jej piêkne œwiadectwo.

Prof. Kwilecki t³umaczy³, dlaczego zamie-
œci³ w ksi¹¿ce zdjêcie pa³acu Miel¿yñskich na
Starym Rynku, a nie Dzia³yñskich czy Gór-
ków: pa³ac Miel¿yñskich od lat stoi pusty 
i niszczeje zapomniany, zaœ za swoje zadanie
prof. Kwilecki uwa¿a przypominanie o zapo-
mnianym i przez wiele lat zakazanym 
dziedzictwie ziemiañskim, wiêc tym zdjêciem
chce o tym zapomnieniu przypomnieæ. 
Wyjaœnia³ równie¿ ze skromnoœci¹, ¿e jego
ksi¹¿ka to nie monografia, ale szkic problema-
tyki, któr¹ chcia³by, aby podjêli inni, m³odsi
badacze. A szczególnie marzy o tym, by ktoœ -
póki jeszcze ¿yj¹ ludzie to pamiêtaj¹cy - opisa³
atmosferê ziemiañskiego dworu, panuj¹ce
tam wychowanie obywatelskie i patriotyczne
i wymagan¹ kulturê zachowania. - Ja do 17
roku ¿ycia, dopóki trwa³ ten œwiat - wspomi-
na³ - nie s³ysza³em nigdy k³ótni... MR

Wspó³praca Uniwersytetu Europej-
skiego Viadrina we Frankfurcie 
nad Odr¹ i Collegium Polonicum 

w S³ubicach trwa ju¿ 19 lat, a w 2002 roku 
zosta³y uroczyœcie nadane jej ramy prawne 
w umowie miêdzy ministrami nauki Branden-
burgii i Polski. Od pocz¹tku obie uczelnie 
zak³ada³y œcis³¹ wspó³pracê, a ostatnio 

potwierdzi³y j¹ w³adze UAM i Viadriny w dniu
14 maja, podpisuj¹c w Collegium Polonicum
specjaln¹ miêdzyuczelnian¹ umowê. Jak 
powiedzia³ prof. Andrzej Szwarc, ta umowa
jest we wspó³pracy niemieckich i polskich
szkó³ wy¿szych przyk³adowa i s³u¿y tej
wspó³pracy pog³êbieniu. Wtórowa³a mu 
Janine Nuyken, wiceprezydent Viadriny, 

podkreœlaj¹c wyj¹tkowy, ponadgraniczny 
charakter wspó³pracy obu uczelni i to, 
¿e umowa odpowiada nowym wyzwaniom. 

Obie uczelnie s¹, ka¿da w swoim kraju, 
unikatowe. Viadrina zosta³a uznana za najbar-
dziej miêdzynarodow¹ niemieck¹ uczelniê
2010 roku: co trzeci student nie jest Niemcem.
Przewa¿aj¹ca w tym zas³uga Polaków; warto
przy okazji wspomnieæ, ¿e w czasie zaborów
jednym z jej absolwentów by³ zas³u¿ony 
Wielkopolanin Atanazy Raczyñski. Collegium
Polonicum z kolei nie jest ani fili¹ ani wydzia-
³em UAM, lecz czymœ w rodzaju uczelni-córki,
a w swoim czasie by³o najnowoczeœniejszym
kampusem akademickim w Polsce. Dziêki
wspó³pracy z Viadrin¹ mo¿liwe jest 
zdobywanie przez studentów podwójnych 
dyplomów, a ¿ycie studenckie obu uczelni
przenika siê wzajemnie. W Polsce nie ma 
takiego rankingu, ale w 2010 roku Viadrina
zajê³a 5 miejsce w Niemczech pod wzglêdem
zadowolenia swoich studentów - co oznacza
tak¿e zadowolenie Polaków tam studiuj¹cych.
Obie podpisuj¹ce umowê strony wi¹¿¹ du¿e
nadzieje z wzajemnym wspó³dzia³aniem. 

MR

O dwudziestu wielkopolskich rodach
Ludzie zawsze bêd¹ siê interesowaæ arystokracj¹, bi¿uteri¹ i koñmi - twierdzi ¿artobliwie 
prof. Andrzej Kwilecki. Ale nie tylko z tego powodu napisa³ œwie¿o wydan¹ ksi¹¿kê „Wielkopolskie rody
ziemiañskie”, bêd¹c¹ kolejn¹ czêœci¹ poczytnego cyklu, pisanego od lat przez prof. Kwileckiego.

Wyj¹tkowe uczelnie, wyj¹tkowa umowa

Podpisywanie porozumienia - UAM VIADRINA 
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NASZ UNIWERSYTET W ODNOWIE

Trakt królewsko-cesarski w Poznaniu to
wyj¹tkowe miejsce, które od lat zachwyca
swoim architektonicznym bogactwem,

przybywaj¹cych do Poznania turystów. 
Od 2004 r. przeprowadzana jest renowacja za-
mku cesarskiego i jego otoczenia, dziêki czemu
budynek odzyska³ ju¿ oryginalne, jasne barwy.
Nied³ugo pozosta³e budynki tej historycznej
dzielnicy odzyskaj¹ swój dawny wygl¹d i na
nowo zaurocz¹ swoj¹ architektur¹. Dawny
blask odzyskaj¹ Collegium Minus, Collegium
Iuridicum Collegium Maius oraz Biblioteka
Uniwersytecka.

W maju 2010 UAM podpisa³ umowê o dofi-
nansowanie projektu „Rewaloryzacja histo-
rycznego centrum odrodzonego po latach za-
borów w 1919 roku Uniwersytetu Poznañskie-
go”. Projekt jest wspó³finansowany z Europej-
skiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ra-
mach Priorytetu VI „Turystyka i œrodowisko
kulturowe”. Ca³kowita wartoœæ projektu wy-
nosi 14 100 000,01 z³. Z tego ze œrodków UE
UAM otrzyma kwotê 9 656 419,68 z³.

Prace renowacyjne bêd¹ zakrojone na sze-
rok¹ skalê. Najwiêksze zmiany czekaj¹ Colle-
gium Minus. Budynek ten, w stylu neorene-
sansu holenderskiego, ma przejœæ remont 
elewacji. Wyremontowane zostan¹ tak¿e 
zabytkowe kraty okienne oraz dziedziniec 
wewnêtrzny i zachowane elementy ogrodze-
nia. Dziêki odnowie elewacji polepszy siê aku-
styka w Auli Uniwersyteckiej. Budynek zosta-
nie tak¿e odpowiednio do swojej urody oœwie-
tlony. Przeprowadzona zostanie kompleksowa
konserwacja elewacji kamiennych i tynków
oraz zapraw tynkarskich. Oznacza to mycie,
dezynfekcjê, uzupe³nienie ubytków, scalenie

kolorystyczne, rekonstrukcjê i wymianê tyn-
ków itp.

Wypiêknieje s¹siaduj¹ce z Minusem Colle-
gium Iuridicum. Wyremontowana zostanie je-
go elewacja, konserwacji poddana zostanie
ok³adzina kamienna oraz detale architekto-
niczne wykonane z piaskowca. Tu równie¿ zo-
stanie zainstalowane specjalne oœwietlenie. 
W Iuridicum, w którym jeszcze przez jakiœ
czas bêd¹ kszta³cili siê przyszli prawnicy, 
docelowo ma powstaæ równie¿ muzeum UAM. 

Tak¿e elewacja Collegium Maius odzyska
pierwotny wygl¹d. Budynek, podobnie jak 
pozosta³e kolegia, przejdzie remont elewacji 
z instalacj¹ oœwietlenia. Przywrócenie do stanu
pierwotnego, a nastêpnie remont zachodniego
dziedziñca wraz z wymian¹ tynków pozwoli
na stworzenie z dziedziñca wewnêtrznego
Collegium Maius ³adnego zak¹tka. Swoj¹ 
dzia³alnoœæ teatraln¹ maj¹ tam prowadziæ 
wydzia³y humanistyczne UAM. Oprócz sali 
i dziedziñca teatralnego w budynku powstanie
Salon Mickiewiczowski. Zaplanowano te¿ 
wymianê windy.

Szeroko zakrojone prace renowacyjne 
toczyæ siê te¿ bêd¹ w Bibliotece Uniwersytec-
kiej. Budynek w stylu eklektycznym, przejdzie
renowacjê czytelni i holu g³ównego. Jest to ko-
nieczne, poniewa¿ liczne remonty i naprawy,
którym od 1919 roku ulega³y te wnêtrza, zu-
pe³nie zniekszta³ci³y ich pierwotny wygl¹d.

W³adzom uniwersytetu zale¿y, aby histo-
ryczne centrum uczelni zosta³o odnowione 
do paŸdziernika 2011 roku, kiedy to odbêd¹
siê obchody 400-lecia powo³ania pierwszego
uniwersytetu w Poznaniu.

Marcin Krupka

Szanowna redakcjo, w wywiadzie z prof. Zbigniewem Pilarczykiem
zamieszczonym w kwietniowym numerze „¯ycia Uniwersyteck-
iego” pan rektor by³ uprzejmy wymieniæ "Aurorê", jako przyk³ad

wspólnego pisma studentów WNS i WNPiD. Poniewa¿ informacja ta nie
jest do koñca œcis³a bêdê wdziêczny za umieszczenie w „¯yciu Uniwer-
syteckiego” niniejszego uzupe³nienia:

Miêdzywydzia³owe Ko³o Naukowe Kultury Wspó³czesnej Aurora 
i zwi¹zane z nim pismo kulturalne studentów UAM Aurora powsta³o na
podstawie porozumienia dziekanów czterech wydzia³ów - Neofilologii,
Prawa i Administracji, Studiów Edukacyjnych oraz Nauk Spo³ecznych,
Dobór tych wydzia³ów wynikn¹³ st¹d, ¿e grupa inicjatywna, skupiona

wokó³ pisma Aurora, sk³ada siê z osób studiuj¹cych na tych wydzia³ach,
a wiêc z prawników, socjologów, kulturoznawców, pedagogów i neofi-
lologów. Ko³o jest jednak otwarte na studentów wszystkich wydzia³ów.
Przewodnicz¹c¹ Ko³a jest Patrycja Barska z pedagogiki. 

Natomiast nazwa Aurora pochodzi od pisma utworzonego przez 
studentów Instytutu Lingwistyki Stosowanej (Wydz. Neofilologii) UAM
w 2008 r., gdy Teatr Wielki w Poznaniu wystawi³ polsk¹ prapremierê
opery E.T.A. Hoffmanna pod tym samym tytu³em. 

Kontakt z ko³em: patrycja.barska@wp.pl 

Zbigniew Jaœkiewicz
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Aurora i… Aurora

Nasz piêkny uniwersytet
Cztery najpiêkniejsze budynki uniwersytetu na królewsko-cesarskim trakcie zachwyc¹ na nowo
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Wostatnich 10 latach na rynku syste-
mów informatycznych ogromny
rozwój odnios³y systemy klasy ERP

- zintegrowane systemy obejmuj¹ce swoj¹
funkcjonalnoœci¹ ca³oœæ lub wiêkszoœæ kluczo-
wych dzia³añ przedsiêbiorstw. Systemy te
usadowi³y siê z sukcesem w takich bran¿ach
jak bankowoœæ, telekomunikacja, handel czy
produkcja. Dla ka¿dej z nich mia³y do zapropo-
nowania specjalistyczne rozwi¹zania. Specyfi-
ka szkó³ wy¿szych w Polsce, ale tak¿e za gra-
nic¹, jak równie¿ zwykle ograniczone zasoby
finansowe, jakie uczelnie mog³y przeznaczyæ
na inwestycje w systemy tej klasy spowodo-
wa³y, ¿e rynek systemów ERP, wspieraj¹cych
obs³ugê toku studiów rozwija³ siê niezwykle
powoli. W tym okresie uczelnie - tak¿e i nasza
- tworzy³y w³asne systemy, pracuj¹ce czêsto
tylko w skali jednego wydzia³u. Rzeczywistoœæ
niejednokrotnie dowiod³a, ¿e obs³uga studiów
to proces skomplikowany, wymagaj¹cy sta³ej
rozbudowy funkcjonalnoœci, a koszty zespo³u
programistów stosunkowo szybko zaczyna³y
przekraczaæ mo¿liwoœci finansowe wydzia-
³ów, a nawet uczelni.

Powstanie systemu USOS
System USOS (Uniwersytecki System Obs³ugi
Studiów) powsta³ w 2000 roku w ramach pro-
jektu Tempus na Wydziale Matematyki, Infor-
matyki i Mechaniki Uniwersytetu Warszaw-
skiego. Obecnie w³aœcicielem systemu jest
MUCI (Miêdzyuniwersyteckie Centrum Infor-
matyzacji http://muci.edu.pl z siedzib¹ przy
UAM), a rozwijany jest przez zespó³ programi-
stów, pochodz¹cych z ró¿nych uczelni, które-
mu przewodzi nadal Uniwersytet Warszaw-
ski. MUCI zrzesza obecnie 35 uczelni, z
których ka¿da za prawo wykorzystania syste-
mu USOS p³aci roczne sk³adki. Co wa¿ne - ich
wysokoœæ jest znakomicie ni¿sza od kosztów
licencyjnych komercyjnych systemów klasy
ERP. Wykorzystuj¹c wiêc system USOS uczel-
nia odnosi znaczne korzyœci finansowe.

ARGUMENT 1
niskie koszty licencyjne w porównaniu 
do kosztów komercyjnych systemów tej klasy

Rozwój funkcjonalnoœci
W 2002 roku zosta³a powo³ana Komisja ds.
USOS - ka¿da uczelnia uczestnicz¹ca w pro-

jekcie ma w niej swoich przedstawicieli. Jest
to forum, ustalaj¹ce kierunki rozwoju syste-
mu poprzez zg³aszanie postulatów, wymianê
uwag i pomys³ów oraz kontrolê realizacji po-
stulatów. Wszelkie propozycje zmian s¹ szero-
ko omawiane i negocjowane z przedstawicie-
lami uczelni, uczestnicz¹cych w projekcie. Do-
piero po zatwierdzeniu przez wszystkich
cz³onków Komisji ds. USOS proponowane
zmiany s¹ wprowadzane. Bywa, ¿e zmiany,
choæ pozornie b³ahe, wymagaj¹ gruntownego
przebudowania systemu i nie ma mo¿liwoœci
wprowadzenia ich natychmiast, tak wiêc
przewa¿nie wszystkie istotniejsze zmiany
wprowadzane s¹ wraz z now¹ wersj¹ syste-
mu. Jeœli jednak wprowadzenie nowych funk-
cjonalnoœci jest zbyt z³o¿one, maj¹ one ustala-
ny odrêbnie czas realizacji.

Tak wiêc w podejmowaniu decyzji o kierun-
ku rozbudowy systemu bierze udzia³ du¿a
czêœæ œrodowiska akademickiego w Polsce. Ta-
ka organizacja powoduje, ¿e najwy¿szy prio-
rytet realizacji uzyskuj¹ funkcje najbardziej
niezbêdne dla najwiêkszej grupy uczelni. Nie-
zwykle rzadko w systemach komercyjnych tak
bezpoœredni wp³yw na ich rozwój maj¹ sami
u¿ytkownicy.

ARGUMENT 2
o kierunkach rozwoju systemu decyduje 
œrodowisko akademickie a nie producent

USOS jako produkt
Z roku na rok grono uczelni wykorzystuj¹cych
system USOS roœnie.

Jest to niezwykle wa¿ny argument. Im wiê-
cej uczelni uczestniczy w projekcie, tym ni¿-
sze s¹ jego koszty rozwoju, przypadaj¹ce na
jedn¹ uczelniê oraz tym ni¿sze jest ryzyko, ¿e
system zniknie z rynku tak, jak to siê sta³o z

wieloma systemami u¿ywanymi przez uczel-
nie w przesz³oœci.

ARGUMENT 3
USOS zdoby³ dominuj¹c¹ pozycjê na rynku
uczelni publicznych

USOS na UAM
Prace przygotowuj¹ce i wdro¿eniowe rozpo-
czêto na UAM jeszcze w czasie trwania projek-
tu TEMPUS w 2001 roku. Pocz¹tkowo wdro¿e-
nie objê³o jeden wydzia³, lecz w krótkim czasie
przystêpowa³y do niego kolejne jednostki. Obe-
cnie USOS na UAM wykorzystywany jest na
wszystkich wydzia³ach, jak równie¿ w Kole-
gium Europejskim w GnieŸnie i Collegium Polo-
nicum w S³ubicach. Nie wszystkie wydzia³y ko-
rzystaj¹ jednak z systemu w równym stopniu. 

Wykorzystywana przez UAM 
funkcjonalnoœæ systemu USOS

1. J¹dro systemu USOS
Najwa¿niejsze modu³y systemu to:
a) Modu³ danych osobowych
b) Obs³uga toku studiów - dane o przedmio-

tach i zaliczeniach studentów, realizowanych
programach i etapach studiów; drukowanie z
systemu szeregu wymaganych przez ustawê
dokumentów, jak np.: protoko³ów egzamina-
cyjnych, kart okresowych osi¹gniêæ, wszel-
kich zaœwiadczeñ itd.

c) P³atnoœci - obs³uga op³at za czesne, dy-
plom i elektroniczn¹ legitymacjê studenck¹,
op³at za dom studencki itp. 

d) Dyplomy i suplementy - 
e) Stypendia - elektroniczne przyznawanie i

wyp³ata wszelkiego rodzaju stypendiów 
f) ELS - wspó³praca z Miêdzyuczelnianym

Centrum Personalizacji (MCP), drukuj¹cym
dla UAM Elektroniczne Legitymacje Studenc-
kie (ELS)

g) Doktoranci - dokumentowanie przebiegu
studiów doktoranckich

h) Sprawozdawczoœæ - m.in. raporty GUS
i) S³owniki - wspólna baza kodów poczto-

wych, narodowoœci, obywatelstw, WKU, US,
banków itp.

j) Wymiana studencka - obs³uga studentów
przyje¿d¿aj¹cych i wyje¿d¿aj¹cych w ramach
programu ERASMUS 

k) Elektroniczny album studentów
l) Elektroniczna ksiêga dyplomów

USOS najbardziej akademicki
Jednym z systemów klasy ERP jest system USOS - Uniwersytecki System Obs³ugi Studiów. 
Przez jednych przeklinany, przez drugich zaakceptowany, a przez jeszcze innych bardzo 
ceniony. Czy postawienie na USOS by³o dobr¹ decyzj¹ naszej uczelni? Przedstawiamy 
trzy najwa¿niejsze argumenty, uzasadniaj¹ce wybór systemu oraz krótki opis jego funkcjonalnoœci. 
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40-lecie Centrum Informatycznego



2. USOSweb - wirtualny dziekanat 
Aplikacja dostêpna przez WWW, stowarzy-

szona z systemem USOS, stanowi¹ca jego inte-
graln¹ czêœæ, czêsto okreœlana jako wirtualny
dziekanat. Studenci mog¹ podgl¹daæ tam pla-
ny zajêæ, oceny i zaliczenia (jeœli te zosta³y
wczeœniej wprowadzone do systemu przez
wydzia³), kontrolowaæ rozliczanie p³atnoœci w
systemie oraz naliczanie przyznanych stypen-
diów. System umo¿liwia wykonywanie rów-
nie¿ szeregu innych czynnoœci opisanych po-
ni¿ej:

a) Rejestracje na zajêcia i terminy egzami-
nów

b) P³atnoœci - podgl¹d i kontrola
c) Elektroniczne protoko³y
d) Ankiety
e) Sprawdziany - publikacja wyników, sta-

tystyki
f) Wymiana studencka - nominowanie na

wyjazdy
3. Rejestracja ¿etonowa
Aplikacja dostêpna przez WWW. Od 3 lat na

UAM serwis ten wykorzystywany jest do reje-
stracji na zajêcia wychowania fizycznego. 

4. Katalog ECTS (European Credit Transfer
and Accumulation System)

Jako integralna czêœæ USOS funkcjonuje na
UAM od paŸdziernika ubieg³ego roku. 

5. ELS-IR - przetwarzanie zdjêæ na potrzeby
elektronicznej legitymacji

6. Ankieter - serwis WWW zintegrowany z
systemem USOS, umo¿liwiaj¹cy przeprowa-
dzenie dowolnej ankiety dla wybranej grupy
docelowej 

7. Centralny System Uwierzytelniania
(CAS) - umo¿liwia jednokrotne logowanie i
swobodne przemieszczanie siê pomiêdzy sy-
stemami webowymi 

Przysz³oœæ systemu USOS
Niezwykle dynamiczny rozwój technologii in-
formatycznych stawia wyzwanie przed twór-
cami m.in. takich systemów jak USOS. Tech-
nologie uwa¿ane jeszcze niedawno za szczyto-
we osi¹gniêcia informatyki jutro mog¹ zostaæ
³atwo wyparte przez nowoczeœniejsze koncep-
cje. Rozwi¹zania stosowane w s³ynnym syste-
mie SAP kiedyœ stanowi³y o jego przewadze
konkurencyjnej - dzisiaj decyduj¹ o ociê¿a³oœci
jego konstrukcji. Podobne zagro¿enia stoj¹
obecnie przed systemem USOS. Konsorcjum
MUCI powo³a³o do ¿ycia zespó³, który ma
opracowaæ zalecenia co do strategii rozwoju
platformy technologicznej wykorzystywanej
przez system USOS. Mamy nadziejê, ¿e tak jak
to bywa³o w przesz³oœci, równie¿ tym razem,
kolegialnie opracowane rozwi¹zania oka¿¹ siê
najbardziej trafnymi i zapewni¹ trwa³y roz-
wój systemu.

Dorota Nicewicz-Modrzewska 
z-ca dyrektora Centrum Informatycznego

Janusz Lachowicz
lider zespo³u USOS

Najpierw by³ pomys³ na biznes czy kon-
kurs?

K.M. Najpierw by³ konkurs, staramy siê
nasz czas na doktoracie jak najefektywniej
wykorzystaæ, szukamy ró¿nych kursów, aby
podnosiæ swoje kwalifikacje, st¹d nasz udzia³
w projekcie, a tym samym w konkursie. Naj-
pierw zainteresowa³yœmy siê samym szkole-
niem „Nauka lubi biznes”, organizowanym
przez Poznañski Inkubator Przedsiêbiorczo-
œci, dopiero na miejscu dowiedzia³yœmy siê,
¿e jest to powi¹zane z konkursem, w którym
mamy ca³¹ nasz¹ wiedzê zdobyt¹ podczas
kursu wykorzystaæ przy opracowywaniu
projektu. Czyli najpierw by³o szkolenie, 
potem konkurs, potem pomys³ opracowany
w ramach konkursu przez grupê kilku osób. 

O czym s¹ projekty, które otrzyma³y na-
grody? 

K.M. Pomys³ zespo³u, w którym ja praco-
wa³am to „Innowacyjna apteka”; powsta³ on
w wyniku naszych obserwacji, jak funkcjo-
nuj¹ apteki. Wielu ludzi, szczególnie star-
szych, czuje siê zagubionych w aptekach. Na
potrzeby projektu odwiedziliœmy wiele ap-
tek, po czym pojawi³ siê pomys³ na stworze-
nie bazy klientów, recept i leków, a nastêpnie
sprawdzaæ, czy jakieœ leki nie wchodz¹ w in-
terakcje; pojawi³ siê te¿ pomys³, aby zatru-
dniæ kuriera, który chodzi³by po sta³ych
klientach, sprawdza³ wa¿noœæ leków, mie-
rzy³ ciœnienie. Nasz pomys³ „Innowacyjnej
apteki” z jednej strony polega³ na zinforma-
tyzowaniu apteki, a z drugiej strony na za-
dbaniu o klienta. Innym pomys³em by³o
wprowadzenie okienka „drive through”,
który równie¿ pojawi³ siê po obserwacji, ¿e
du¿¹ grup¹, robi¹c¹ zakupy w aptece s¹ ko-
biety z ma³ymi dzieæmi. Wprowadzenie ta-
kiego okienka umo¿liwi³oby klientom doko-
nywanie zakupów bez koniecznoœci wysia-
dania z auta.

Co by³o najtrudniejsze podczas opraco-
wywania koncepcji „Innowacyjnej apteki”?

K.M. Najtrudniejsze by³o ogarniêcie wszy-
stkich naszych pomys³ów! 

Drugim nagrodzonym projektem jest
koncepcja „DIGIdoc”, wspó³autorstwa
Magdaleny Rother. Sk¹d pomys³ na przygo-
towanie takiego projektu?

M.R. W naszej grupie konkursowej - maj¹c
na uwadze nasze zawody i zainteresowania
- zadecydowaliœmy, ze bêdzie to firma 
zajmuj¹ca siê digitalizacj¹ danych. Uda³o
nam siê stworzyæ sprzyjaj¹c¹ pracy, dobr¹
atmosferê w zespole i myœlê, ¿e to jest klucz
naszego sukcesu. W rezultacie wymyœliliœmy
firmê, która zajmowa³aby siê digitalizacj¹
danych, czyli przetwarzaniem danych 
zgromadzonych w formie papierowej na 
formê elektroniczn¹. Wiemy, ¿e w ka¿dej 
firmie jest wiele - za du¿o papierów, co jest
niewygodne, trudne do przechowywania 
i uniemo¿liwia szybki dostêp do dokumentów. 

Co by³o najtrudniejsze podczas opraco-
wywania koncepcji „DIGIdoc”?

M.R. Myœlê, ¿e wymyœlenie koniecznych
zabezpieczeñ danych. 

W czym tkwi sukces projektu „DIGIdoc”?
M.R. Wydaje nam siê, ¿e jest du¿e zapo-

trzebowanie na takie rozwi¹zanie w biu-
rach. Jak ju¿ wspomnia³am, sukcesem by³a
te¿ udana praca zespo³owa, zespó³ powsta³ 
z przypadkowej grupy ludzi, która pozna³a
siê na kursie i funkcjonuje do dziœ - mimo, 
¿e projekt siê zakoñczy³, my nadal siê spoty-
kamy, utrzymujemy kontakty. 

Co teraz, czy projekty Pañ maj¹ szansê na
realizacjê?

K.M., M.R. Raczej w grupie ju¿ pracowaæ
nie bêdziemy, ale ka¿dy z nas indywidualnie
chce wszytko, czego siê nauczy³ podczas
kursu i tworzenia projektu wykorzystaæ do
w³asnych celów. Poza tym po kursie wiemy,
ze je¿eli w przysz³oœci bêdziemy chcia³y 
zak³adaæ w³asn¹ firmê, to jest to mo¿liwe. 

Rozmawia³a 
Gra¿yna Barabasz
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Kiedy nauka lubi biznes
Rozmowa z Kaj¹ Milanowsk¹ i Magdalen¹ Rother, doktorantkami
Wydzia³u Biologii UAM i laureatkami konkursu „Nauka Lubi Biznes” 
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Obecnie UAM prowadzi najwiêksze
wœród krajowych uczelni inwestycje,
maj¹ce poprawiæ warunki studiowa-

nia i prowadzenia badañ. Poch³ania to wiêk-
szoœæ bud¿etu uczelni, st¹d koniecznym staje
siê jeszcze intensywniejsze pozyskiwanie
œrodków na rozwój badañ naukowych, dydak-
tykê, infrastrukturê, mobilnoœæ, czy wspó³-
pracê z biznesem, aby dotrzymaæ kroku zagra-
nicznym uczelniom. 

Ka¿dy, kto ma ciekawy pomys³ z zakresu
nauki, badañ w³asnych czy rozwoju uczelni 
i nie wie, jak wcieliæ go w ¿ycie, powinien zgo-
dnie ze wskazówkami niniejszego tekstu prze-
myœleæ:

1. Co nowego wnosi dany pomys³, dlaczego
instytucja rozpatruj¹ca wniosek powinna
uznaæ go za wart dofinansowania?

2. Jakiego rodzaju koszty i w jakiej przybli-
¿onej wysokoœci musz¹ byæ poniesione, aby 
osi¹gn¹æ zamierzony cel?

3. Czy posiadany potencja³ kadrowy wy-
starczy do osi¹gniêcia celu projektu, czy ko-
nieczne bêdzie zawi¹zanie konsorcjum z inny-
mi jednostkami naukowymi i badawczymi, 
a mo¿e przedsiêbiorcami?

4. Ile czasu potrzeba na przygotowanie 
wniosku, a póŸniej na realizacjê projektu?

Z tak przemyœlanym i uporz¹dkowanym
planem dzia³ania mo¿na przyst¹piæ do poszu-
kiwania Ÿróde³ jego sfinansowania.

Aby wesprzeæ dzia³ania na rzecz pozyski-
wania œrodków zewnêtrznych, w³adze UAM
podjê³y decyzjê o powstaniu nowych dzia³ów 
i dostosowania zadañ dzia³ów ju¿ istniej¹cych
tak, aby skutecznie pomaga³y kadrze uczelni
w pozyskiwaniu œrodków na rozwój 
twórczych koncepcji i pomys³ów. Zarz¹dze-
niem rektora UAM nr 96/2009/2010 z 24 wrze-
œnia 2009 dokonano podzia³u kompetencji 
i zadañ administracji UAM i tak m.in.:

1. Dzia³ Programów Europejskich s³u¿y 
pomoc¹ w opracowaniu projektów:

a) naukowo - badawczych du¿ych (finanso-
wanych ze œrodków europejskich),

b) dydaktycznych, dotycz¹cych m.in.: 
- przystosowania programów nauczania 

do potrzeb rynku pracy,
- tworzenia nowych kierunków studiów,
- dotycz¹cych szkoleñ, studiów podyplomo-

wych, studiów doktoranckich,
c) infrastrukturalnych - dotycz¹cych budo-

wy nowych obiektów, modernizacji laborato-
riów, sal i pracowni,

2. Dzia³ Wspó³pracy z Zagranic¹ wspiera 
projekty zwi¹zane z szeroko pojêt¹ mobilno-
œci¹ pracowników, doktorantów i studentów.

3. Uczelniane Centrum Innowacji i Transfe-
ru Technologii wspiera projekty nakierowane 
na rozwój nowoczesnych technologii i wspó³-
pracê z przedsiêbiorcami.

Dodatkowo Dzia³ Nauki i Programów Krajo-
wych s³u¿y pomoc¹ w pozyskiwaniu œrodków
krajowych na naukê, badania i rozwój.

Zgodnie z wy¿ej wymienionym zarz¹dze-
niem wszyscy, którzy planuj¹ z³o¿yæ wniosek
o œrodki zewnêtrzne maj¹ obowi¹zek zg³osze-
nia go zgodnie z formularzem, bêd¹cym 
za³¹cznikiem do tego zarz¹dzenia, a dostêp-
nym na stronie internetowej naszej uczelni.
Ma to na celu nie tylko weryfikacjê rodzaju
projektów sk³adanych przez pracowników
UAM i poziomu skutecznoœci w pozyskiwaniu
œrodków, ale tak¿e uzyskanie informacji, 
czy w zwi¹zku z realizacj¹ danego projektu
konieczne bêdzie poniesienie wk³adu w³asne-
go przez uczelniê b¹dŸ mo¿liwe uzyskanie
œrodków z tzw. kosztów poœrednich. Bez tego
nie ma mowy o racjonalnej polityce finanso-
wej UAM. S¹ te¿ takie konkursy, w ramach
których uczelnia mo¿e z³o¿yæ tylko jeden 
projekt, st¹d wczeœniejsze zg³oszenie staje siê
koniecznoœci¹, aby rektor móg³ dokonaæ 
wyboru najlepszego wniosku.

Przy opracowaniu wniosku nale¿y pamiê-
taæ o uwzglêdnieniu kosztów zatrudnienia
kompetentnych osób, które bêd¹ stanowi³y
personel techniczno-administracyjny, ponie-
wa¿ pozyskanie œrodków z jakiegokolwiek
Ÿród³a zewnêtrznego wi¹¿e siê z szeregiem

bardzo absorbuj¹cych prac biurowych, 
na które zespó³ naukowców, realizuj¹cych
projekt, zwykle nie ma czasu. Jeœli po 
opracowaniu bud¿etu projektu znajduj¹ siê 
w nim koszty, których nie mo¿e pokryæ 
instytucja finansuj¹ca lub inne Ÿród³o krajowe
(MNiSW) i nie ma kosztów poœrednich 
na pokrycie wydatków uczelni zwi¹zanych 
z jego obs³ug¹, konieczne staje siê znalezienie
œrodków na wyrównanie tej ró¿nicy 
w bud¿ecie danego wydzia³u. 

Pomys³odawca projektu najczêœciej staje 
na czele zespo³u projektowego jako koordyna-
tor, dlatego warto, aby by³a to osoba, znaj¹ca
zasady programu finansuj¹cego i posiadaj¹ca
kompetencje w zarz¹dzaniu personelem. 
Koordynator, po otrzymaniu nominacji na to
stanowisko od rektora UAM, ma mo¿liwoœæ
uzyskania wynagrodzenia zapisanego w bud¿e-
cie projektu, ale przejmuje tak¿e odpowiedzial-
noœæ nie tylko za osi¹gniêcie celów projektu, 
ale równie¿ za prawid³owe jego rozliczenie.

Zgodnie z planami parametryzacji uczelni,
prowadzenie badañ naukowych przy 
wykorzystaniu œrodków europejskich bêdzie
warunkiem uzyskania wy¿szej oceny przez
MNiSW, gwarantuj¹cej wiêksze œrodki finan-
sowe w bud¿ecie uczelni i aktywnych wy-
dzia³ów.

Pozyskanie œrodków zewnêtrznych 
dla uczelni nie jest ³atwe, ale niezbêdne i - jak
pokazuje doœwiadczenie UAM- mo¿liwe 
do zrobienia z po¿ytkiem dla wszystkich 
uczestników tego procesu.

Wiêcej informacji, istotnych dla przygoto-
wania projektów mo¿na znaleŸæ m.in. na stro-
nie internetowej Dzia³u Programów Europej-
skich www.dpe.amu.edu.pl

Marek Fertig
DPE UAM

Jak zdobyæ 
pieni¹dze 
na innowacyjne
pomys³y
Œrodki zewnêtrzne na rozwój naukowy i infrastrukturalny 
to wa¿ny element bud¿etu uczelni wy¿szych. Bez nich nasz 
uniwersytet nie móg³by rozwijaæ siê w tym tempie i zajmowaæ
tak wysokich pozycji w rankingach wy¿szych uczelni. 

CO
LL

A
G

E:
 M

A
CI

EJ
 M

ÊC
ZY

Ñ
SK

I, 
M

A
RT

A
 D

ZI
O

N
EK



NASZ UNIWERSYTET KONFERENCJE

Seminarium odby³o siê 
w Bacówce w Jamnej, zaœ
opiekê naukow¹ nad wyja-

zdem obj¹³ dr Piotr Pokora z Za-
k³adu Historii Œredniowiecznej IH
UAM. Zajêcia warsztatowe pro-
wadzone by³y przez doktorantów
Zak³adu Historii Œredniowiecznej
IH UAM. Agnieszka Skorupiñska
zaprezentowa³a studentom zbiór
œredniowiecznych materia³ów,
dotycz¹cych poznañskiego kla-
sztoru dominikanek. W ramach
zajêæ przeanalizowano je szcze-
gó³owo wszystkie, a nastêpnie
stworzono katalog nadañ otrzy-
manych przez siostry na prze-
strzeni kilku stuleci. Wojciech
Nowacki przeprowadzi³ tego dnia
wprowadzenie do paleografii 
³aciñskiej, które mia³o przygoto-
waæ studentów do póŸniejszej pra-
cy ze œredniowiecznymi dokumen-
tami. Po przerwie obiadowej dr
Pokora wyg³osi³ wyk³ad o heraldy-
ce, bogato ilustrowany przyk³ada-
mi. Dyskusja wywo³ana przez to
wyst¹pienie przeci¹gnê³a siê do
póŸnych godzin wieczornych.

Kolejny dzieñ seminarium by³
niemniej pracowity. W ramach
porannych zajêæ Wojciech 
Nowacki zaprezentowa³ studen-
tom reprint oryginalnego XIV-
wiecznego dokumentu W³adys³a-
wa £okietka. W oparciu o zdoby-

t¹ poprzedniego dnia wiedzê,
uczestnicy seminarium zdo³ali
odczytaæ rêkopis oraz zidentyfi-
kowaæ czas i okolicznoœci jego
wystawienia. Drugi blok zajêcio-
wy zosta³ przygotowany przez dr.
Piotra Pokorê. Uczestnicy zapo-
znali siê ze specyfik¹ Tek Dwo-
rzaczka, zbioru materia³ów histo-
ryczno-genealogicznych, opraco-
wanych przez prof. W³odzimierza
Dworzaczka. Przy u¿yciu technik
komputerowych studenci wyszu-
kiwali w zdigitalizowanej wersji
Tek regesty dokumentów zawie-
raj¹cych informacje o wielkopol-
skich kanonikach. Agnieszka 
Skorupiñska mówi³a nastêpnie 
o przedstawieniach œwiêtych 

kobiet w ikonografii. I tym razem
dyskusja przeci¹gnê³a siê do go-
dzin wieczornych. 

19 maja odby³a siê piesza wy-
cieczka do bêd¹cego zaadaptowa-
n¹ prawos³awn¹ cerkwi¹ zabyt-
kowego drewnianego koœcio³a 
w pobliskim Bukowcu. Po drodze
grupa podziwia³a równie¿ rezer-
wat „Diable Ska³y”, stworzony
wokó³ skupiska fantazyjnie ufor-
mowanych ska³ wapiennych,
które sta³y siê bohaterami licz-
nych legend miejscowej ludnoœci. 

Po powrocie do Bacówki dr
Piotr Pokora kontynuowa³ ze stu-
dentami pracê nad Tekami Dwo-
rzaczka, zaœ Agnieszka Skorupiñ-
ska dokoñczy³a analizê posiad³o-

œci poznañskich dominikanek.
Wieczorem w ramach podsumo-
wania zajêæ odby³a siê swobodna
dyskusja urozmaicona rozwi¹zy-
waniem zagadek tematycznie
zwi¹zanych z problematyk¹ se-
minarium.

Pi¹ty dzieñ wyjazdu mia³ cha-
rakter krajoznawczy. D³uga, 
piesza wyprawa p³askowy¿em
Siekierczyny obfitowa³a w liczne
atrakcje. Najbardziej godne zapa-
miêtania by³y: monumentalna
ska³a Wieprzek, zabytkowy drew-
niany koœció³ z XVI-go wieku 
w Jastrzêbiej i XIX-wieczne ka-
pliczki przydro¿ne. Dzieñ zakoñ-
czy³ siê spotkaniem przy ognisku 
i swobodn¹ rozmow¹ na temat
nauki historycznej. 

W drodze powrotnej do Pozna-
nia grupa zatrzyma³a siê 
w Tarnowie, ma³opolskiej perle
œredniowiecznej architektury
miejskiej. W trakcie kilkugodzin-
nego zwiedzania odwiedzono
miêdzy innymi katedrê, s³awn¹ 
z piêknych, renesansowych 
grobowców w³aœcicieli miasta,
Tarnowskich herbu Leliwa. 
Du¿e wra¿enie na studentach
zrobi³y równie¿ dobrze zachowa-
ne fragmenty dawnych murów
miejskich i do dziœ widoczny
uk³ad œredniowiecznego miasta.

Micha³ Skoczyñski

Konferencja zorganizowana zosta³a przez Zak³ad Kszta³cenia
Ustawicznego i Doradztwa Zawodowego na Wydziale Studiów
Edukacyjnych UAM.

Podstawowym celem konferencji by³a refleksja teoretyczna i wymia-
na doœwiadczeñ w zakresie badañ i dobrych praktyk, dotycz¹cych ró¿-
nych obszarów kszta³cenia ustawicznego i edukacji doros³ych w ró¿-
nych oœrodkach akademickich i instytucjach w Polsce.

Problematyka konferencji skupia³a siê wokó³ edukacji doros³ych, 
polityki oœwiatowej, kszta³cenia ustawicznego na uniwersytetach oraz

o edukacji seniorów. Dyskutowano tak¿e o nowych wyzwaniach 
dla doradztwa zawodowego i poradnictwie w kszta³towaniu kariery.

W konferencji oprócz naukowców udzia³ wziêli równie¿ praktycy -
przedstawiciele placówek oœwiatowych, organizacji pozarz¹dowych,
reprezentanci samorz¹dów lokalnych. Do moderowania obrad plenar-
nych zaproszeni zostali profesorowie: Kazimierz Przyszczypkowski,
Ewa Kurantowicz, Ewa Skibiñska, Mieczys³aw Malewski, Józef Kar-
gul, Tadeusz Aleksander, Henryk Bednarczyk, Bo¿ena Wojtasik.

Anna Wawrzonek i Renata Konieczna-WoŸniak
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Uczenia siê nigdy doœæ
W odpowiedzi na nowe wyzwania i zadania dla teorii i praktyki kszta³cenia ustawicznego w dniach 21-22 czerwca w Kolegium
Europejskim odby³a siê konferencja naukowa „Ca³o¿yciowe uczenie siê jako wyzwanie dla teorii i praktyki edukacyjnej”. 

Historycy w Bacówce
W dniach 16-22 maja bie¿¹cego roku odby³o siê IV Seminarium Naukowe Studentów Historii UAM,
organizowane przez cz³onków Studenckiego Ko³a Naukowego Historyków przy Instytucie Historii
UAM. Jego tematem by³ szeroko rozumiany „Warsztat naukowy historyka mediewisty i nowo¿ytnika”.

Studenci historii w Jamnej
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S
ympozjum takie odbywa siê co dwa
lata. 60-osobowa grupa uczonych
wysuwa kandydatury wyk³adow-
ców i poœród nich wybiera najlep-
szych, najciekawszych, maj¹cych

najnowsze osi¹gniêcia. Wyg³aszanych jest tyl-
ko kilka wyk³adów kluczowych i oko³o 20 na
zaproszenie - reszta jest tylko na posterach.
Nie ma sesji równoleg³ych, wiêc na ka¿dym
wyk³adzie sala zape³niona by³a po brzegi. 
Zreszt¹ to i efekt tematyki: praktycznie nie ma
chemika, który zagadnieniem katalizy homo-
genicznej nie interesowa³by siê, bo to dziêki
niej mo¿na uzyskaæ precyzjê w prowadzeniu
reakcji chemicznych, nie mieæ problemów 
z produktami ubocznymi, móc zaprojektowaæ
dok³adnie po¿¹dane w³aœciwoœci koñcowego
zwi¹zku, a wreszcie - jeszcze bardziej dog³êb-
nie poznaæ istotê zwi¹zków chemicznych. 
Jak ktoœ to popularnie okreœli³: dwoje niezna-
jomych mo¿e codziennie podró¿owaæ rano 

razem w autobusie i nigdy siê nie poznaæ; 
katalizator jest jak wspólny znajomy, który
wsiada do autobusu i dziêki któremu znajo-
moœæ tych dwojga zostaje b³yskawicznie 
zawarta. Robert H. Grubbs w swoim noblow-
skim wyk³adzie porównywa³ z kolei kataliza-
tor do wodzireja, który ustawia pary w tañcu
i decyduje o sposobach po³¹czenia r¹k.

Poznañ jest silnym oœrodkiem w dziedzinie
katalizy homogenicznej. Prof. Bogdan 
Marciniec, przewodnicz¹cy komitetu organi-
zacyjnego ISHC-17, zwyk³ zreszt¹ ¿artowaæ,
¿e aby zostaæ noblist¹, trzeba najpierw wyg³o-
siæ wyk³ad w Poznaniu - tak by³o z prof.
Grubbsem i prof. Schrockiem. Prof. Grubbs by³
w tym roku jednym z piêciu kluczowych wy-
k³adowców. Drugim by³ prof. Krzysztof 
Matyjaszewski z uniwersytetu Carnegie 
Mellon, jeden z kandydatów do Nobla, zajmu-
j¹cy siê nowymi polimerami. Nb. prof. 
Matyjaszewski g³osowa³ w Poznaniu, co nie

by³o ³atwe, bo w hotelu Mercure nie umiano
mu podaæ adresu najbli¿szego lokalu wybor-
czego...

Trzecim kluczowym wyk³adowc¹ by³a Kyo-
ko Nozaki ... córka noblisty Ryoji Noyori, rów-
nie¿ specjalistka od polimerów i mo¿liwoœci
rozszerzenia ich w³aœciwoœci. Prof. David Co-
le- Hamilton, brytyjski arystokrata, b³yskotli-
wy wyk³adowca, zajmuje siê poszukiwaniem
nowych reakcji, prowadz¹cych do syntez
zwi¹zków biologicznie czynnych. Podobnie
jak kolejny wyk³adowca kluczowy, prof. Wal-
ter Leitner („m³ody mózg niemiecki”, jak go
okreœla prof. Marciniec), który zajmuje siê
m.in. rekacjami asymetrycznymi( gdy ten sam
zwi¹zek wystêpuje w dwóch postaciach, przy
czym, jak np. w talidomidzie, bywa, ¿e jedna
jest lecznicza, a druga szkodliwa). Mówi siê,
¿e jest to chemia „z atomow¹ dok³adnoœci¹”.

Precyzja w reakcjach chemicznych oznacza
nowe zwi¹zki, ogromne oszczêdnoœci, równie

Wielkie spotkanie chemików 
na sympozjum poœwiêconym 
katalizie homogenicznej ISHC -17
odby³o siê w Poznaniu z udzia³em
noblisty Roberta H. Grubbsa. 
Przyjecha³o niemal 400 uczonych 
z ca³ego œwiata, co najlepiej widaæ
by³o na wywieszonej w hallu 
Centrum Konferencyjnego mapie
œwiata, gdzie ka¿dy przybysz móg³
odnaleŸæ chor¹giewkê swego kraju 
i wpi¹æ j¹ w mapê. 

Œwiatowa 
chemia 
w Poznaniu



wielki wzrost wydajnoœci, zatem ogromne pie-
ni¹dze. Noblista Grubbs jest w³aœcicielem fir-
my Materia, gdzie wykorzystuje swoje wyna-
lazki, prof. Matyjaszewski wspó³pracuje z 40
koncernami, a na kongresie musiano powta-
rzaæ uczestnikom, ¿e posterów fotografowaæ
nie wolno, bo wiele nie zosta³o jeszcze opubli-
kowanych i mog³yby zostaæ „podkradzione”
przez przemys³.

Pytany o to, kto bêdzie nastêpnym nobli-
st¹ spoœród tych, którzy w³aœnie wyk³adali
w Poznaniu, prof. Marciniec uchyla³ siê od
odpowiedzi, podkreœlaj¹c tylko, ¿e dwa dziœ
szczególnie mocno obsadzone nurty katalizy
homogenicznej to reakcje zwi¹zków biolo-
gicznie czynnych (potencjalne leki) i nowe
polimery. Natomiast za unikat po raz pierw-
szy na ISHC wystêpuj¹cy uzna³ wspólny wy-
k³ad Heleny Olivier-Bourbigou, reprezentu-
j¹cej francuski koncern i Filipa Kalcka, 
reprezentuj¹cego uniwersytet w Tuluzie.

Dot¹d nigdy przemys³ i nauka nie wystêpo-
wa³y razem na wysokiej rang¹ miêdzynaro-
dowej konferencji, choæ w rzeczywistoœci
œciœle wspó³pracuj¹.

Dlaczego sympozjum, którego g³ównym
organizatorem we wspó³pracy z PTCh i PAN
jest UAM i Park Naukowo- Technologiczny
Fundacji UAM odbywa³o siê w salach Cen-
trum Uniwersytetu Medycznego? - Niestety,
uniwersytet nie dysponuje takim centrum,
gdzie mo¿e zmieœciæ siê naraz kilkaset osób -
odpowiada prof. Marciniec - gdzie mo¿na
równoczeœnie zjeœæ, prowadziæ w wygod-
nych boksach rozmowy kuluarowe, a tak¿e
last but non least, gdzie nie ma kolejek w za
ma³ych toaletach na przerwie. 

Uczestnicy z ca³ego œwiata bardzo chwali-
li poznañsk¹ ISHC tak¿e ze wzglêdu na pro-
gram socjalny: wycieczki by³y niezbyt mê-
cz¹ce, bankiet zakoñczony o godz. 22 nie
podkopa³ kondycji uczestników, œwietnie

uda³o siê ognisko na Malcie, gdzie na telebi-
mie wyœwietlano mecz Niemcy- Hiszpania,
po którym przedstawiciele obu tych 
narodów odtañczyli wspólny taniec. 
Prof. Marciniec przekonywa³ uczestników,
wœród których by³o akurat du¿o Hiszpanów
i Niemców, ¿e specjalnie dla nich uzgodni³ 
z w³adzami FIFA taki termin meczu. 
Za przemi³¹ niespodziankê uznali uczestnicy
mo¿liwoœæ obejrzenia jeszcze tego dnia filmu
o sympozjum, który nakrêci³o uniwersytec-
kie studio telewizyjne. Zostanie on rozes³any
uczestnikom na pami¹tkê. 

Wœród uczestników poznañskiego ISHC
by³o bardzo wielu m³odych uczonych - dla
doktorantów bowiem znacznie zmniejszono
op³atê konferencyjn¹, a doktoranci polscy
korzystali z dodatkowych ulg. - Bardzo mi
na tym zale¿a³o, bo to w³aœnie m³odzi zdecy-
duj¹ o owocach tego sympozjum - twierdzi
prof. Marciniec. MR
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Mówi o tym prorektor UAM prof. Jacek
Witkoœ:

- Nasz uniwersytet stara siê budowaæ przy-
czó³ki w dalekiej Azji, gdzie bêdziemy trochê
lepiej rozpoznawalni: próbujemy o¿ywiæ swo-
je historycznie dobre kontakty z uczelniami
wietnamskimi, ale przede wszystkim staramy
siê skoncentrowaæ na wspó³dzia³aniu z uni-
wersytetami kazachskimi. Mamy aktywnie
wykorzystywane umowy z piêcioma uczelnia-
mi z Kazachstanu: Kazachski Pañstwowy 
Uniwersytet im. Al.-Farabi, (Al.-Farabi Kazach
National University); Pañstwowy Narodowy
Uniwersytet Techniczny im. K.I. Satpajewa 
w Almaty (Kazach National Technical Univer-
sity named after K.I. Satpayev); Uniwersytet
Techniczny w Almaty, (Almaty Technological
University); Ahmed Yasavi Kazakh-Turkish 
International University; Tarazowska Pañ-
stwowa Akademia Pedagogiczna, a w chwili
obecnej finalizujemy podpisanie dwóch kolej-
nych umów (Kokszetawski Pañstwowy Uni-
wersytet im. Sz. Welichanowa - Kokszetaw,
Pañstwowy Kazachski Uniwersytet Pedago-
giczny im. Abaja). W ich ramach programami
„mobilnoœæ i wymiany” objêci s¹ studenci, dok-
toranci oraz pracownicy. Niektóre przewiduj¹
te¿ wspólne przygotowywanie doktoratów 
i prowadzenie przewodów doktorskich. W ci¹-

gu ostatniego pó³tora roku uda³o nam siê
wprowadziæ pewien nowy element do typowe-
go zestawu naszych kontaktów: p³atne sta¿e 
w UAM dla magistrantów, doktorantów oraz
m³odych pracowników nauki z uczelni kazach-
skich. W tamtejszym systemie edukacyjnym
studenci na poziomie studiów magisterskich 
i doktoranckich zobowi¹zani s¹ odbywaæ sta¿e
zagraniczne. Œrodki finansowe na pokrycie 
kosztów tych sta¿y pochodz¹ bezpoœrednio 
od uczelni kazachskich lub od agencji rz¹do-
wej, zajmuj¹cej siê promowaniem nauki 
i szkolnictwa wy¿szego (Boloshak). W wyniku
rozmów podjêtych czerwcu 2009 roku przez
delegacjê uczelni poznañskich w Kazachstanie,
w której UAM by³ reprezentowany min. przez
prof. Marka Gawêckiego, uda³o nam siê nawi¹-
zaæ bardzo dobre kontakty z wieloma uczelnia-
mi oraz agencj¹ rz¹dow¹. Niejako w rewan¿u,

UAM sta³ siê jednym z g³ównych punktów wi-
zyty delegacji wy¿szych uczelni kazachskich
przygotowanej przez Boloshak i zrealizowanej
w listopadzie 2009 roku.

Kontakty te przynios³y ju¿ pierwsze nama-
calne efekty: na p³atne sta¿e przyjecha³o ju¿
do UAM 17 osób, studentów, doktorantów 
i m³odych pracowników nauki, a dalsze 
11 osób ma rozplanowane przyjazdy na nad-
chodz¹cy rok akademicki 2010-2011. Naszych
przyjezdnych stypendystów interesuj¹ g³ów-
nie takie dziedziny jak: prawo i administracja,
nauki biologiczne, jêzykoznawstwo i historia,
w szczególnoœci historia Europy Œrodkowej,
Wschodniej i Azji Œrodkowej. Bez wzglêdu 
na d³ugoœæ sta¿u, od dwóch tygodni po dzie-
wiêæ miesiêcy, wszyscy goœcie objêci s¹ pod-
czas sta¿u opiek¹ naukow¹, tak by jak najefek-
tywniej wykorzystali swój pobyt u nas i pro-
mowali i tê formê sta¿u wœród swoich kole¿a-
nek i kolegów po powrocie do kraju. Zale¿y
nam na jak najwiêkszej liczbie takich goœci.

Od redakcji: dla lepszego wzajemnego 
poznania siê, do r¹k czytelników oddajemy
numer „¯ycia Uniwersyteckiego”, w znacznej
czêœci poœwiêcony w³aœnie kontaktom 
wzajemnym. W nim rozmowy, informacje, 
fotografie. Dziêki nim do Kazachstanu - bli¿ej! 

Do Kazachstanu - bli¿ej

Na wrzesieñ tego roku zaplanowano kolejn¹ wizytê delegacji UAM w Kazachstanie. Jej celem jest 
podtrzymanie istniej¹cych i zawi¹zanie nowych roboczych kontaktów z uczelniami z Kazachstanu; 
jest bardzo dobry czas dla podejmowania takich dzia³añ, poniewa¿ rz¹d kazachski jest zainteresowany
wzmocnieniem pozycji tamtejszych szkó³ wy¿szych, podniesieniem poziomu szkolnictwa wy¿szego 
oraz przeorientowaniem wspó³pracy miêdzynarodowej z tradycyjnego kierunku rosyjskiego na szersz¹ 
perspektywê zachodnioeuropejsk¹ i ogólnoœwiatow¹. Dobrze wiêc by³oby wpisaæ UAM na sta³e 
w t¹ now¹ wielce obiecuj¹c¹ perspektywê. 

Astana
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Akademiccy uczeni od dawna z zaintereso-
waniem spogl¹dali na Wschód. Ta tendencja
zauwa¿alna jest od ju¿ w latach trzydziestych
minionego stulecia. Co ich pasjonowa³o, cze-
go chcieli szukaæ w Œrodkowej Azji? 

Œrodowisko orientalistyczne w Poznaniu
skupione by³o g³ównie wokó³ uniwersytetu od
pocz¹tku jego istnienia. W spisie z 1930 r. wi-
dniej¹ nazwiska takich poznaniaków, cz³on-
ków Polskiego Towarzystwa Orientalistyczne-
go jak Kazimierz Winiewicz, Antoni Œmieszek,
ks. Groszkowski i Jan Czekanowski… Zaga-
dnienia wschodnie by³y poruszane te¿ w wy-
k³adach prof. Kazimierza Chodynickiego i dr
Marii Ruxerówny. Co ich interesowa³o? Pew-
nie egzotyka, odmiennoœæ kultur, styk trady-
cjonalizmu z wp³ywami zachodnimi… Wypra-
wy do Œrodkowej Azji by³y wówczas przedsiê-
wziêciami raczej indywidualnymi. Natomiast
dzieje poznañskich badañ siêgaj¹ po³owy lat
szeœædziesi¹tych ubieg³ego wieku, a za ich po-
cz¹tek uznaje siê kilkumiesiêczny pobyt sty-
pendialny w Uzbekistanie i Tad¿ykistanie
m³odego etnografa Zbigniewa Jasiewicza, pra-
cownika ówczesnej Katedry Etnografii. Rezul-
taty tych badañ w republikach wówczas so-
wieckich przedstawiane by³y w rozlicznych
artyku³ach naukowych i popularnonauko-
wych, zaœ monografia „Uzbecy. Studia nad
przeobra¿eniami spo³eczno-kulturowymi w
XIX i XX wieku” do dziœ stanowi¹ cenione
Ÿród³o wiedzy. 

A Pan kiedy zainteresowa³ siê tymi zaga-
dnieniami? 

Mo¿na powiedzieæ, ¿e od pierwszego roku
studiów. Praca mojego nauczyciela prof. Jasie-
wicza fascynowa³a mnie. I zagadnienia,

którymi on zajmowa³ - równie¿. W roku 1973
zrodzi³a siê myœl przygotowania i przeprowa-
dzenia badañ w Afganistanie. Kraj ten dla po-
cz¹tkuj¹cego etnologa, jakim by³em, jawi³ siê
jako niezmiernie atrakcyjne miejsce badañ
spo³eczeñstwa tradycyjnego, nieznacznie do-
tkniêtego jeszcze procesami modernizacji. Tak
powsta³o przedsiêwziêcie pod nazw¹ Etnolo-
giczna Wyprawa Azjatycka. W skrócie nazwa-
liœmy j¹ EWA - 76.

I ta EWA Pana uwiod³a? 
Pó³ ¿artem tak mo¿na powiedzieæ. A tak na-

prawdê zdecydowaliœmy siê na dwa lata trud-
nych dziœ do wyobra¿enia zabiegów i starañ.
Jakoœ uda³o siê wszystko za³atwiæ; tu samo-
chód z jednej firmy, tu puszkowan¹ ¿ywnoœæ 
z innego Ÿród³a, tam za obietnice reklamowa-
nia silników HCP (na pustyni!) i kawy Inki 
(w herbaciarni uzbeckiej!) - coœ nie mniej wa¿-
nego. I tak dalej, i tak dalej... No, ale czymœ
trzeba by³o sp³aciæ hojnoœæ sponsorów. Kilku-
miesiêczne nasze badania da³y bardzo dobre
wyniki. Znacz¹ce by³o miêdzy innymi odkry-
cie i opisanie, nieznanej dot¹d nauce. endoga-
micznej grupy etnicznej Hajdarów. Pojawia³y
siê w œlad za tym wa¿ne dla tej tematyki pu-
blikacje w krajowych i zagranicznych czasopi-
smach naukowych.

Powiedzia³ Pan na pocz¹tku ¿e dla poznañ-
skich badaczy rejony œrodkowej Azji zawsze
by³y interesuj¹cymi obszarami badañ. 
Co interesowa³o ich przede wszystkim? 

Podobnie jak i mnie zwi¹zki tradycji z na-
p³ywow¹ kultur¹. Poniewa¿ to by³a ekspedy-
cja etnologiczna, badacze zainteresowani byli
i tradycyjnym rolnictwem i jego przemianami,
¿yciem rodzinnym, budownictwem, rzemio-

s³em, medycyn¹ naturaln¹ i jej odniesieniami
do medycyny europejskiej. Sporz¹dzaliœmy so-
lidn¹ dokumentacjê: wywiady, opisy, nagra-
nia, t³umaczenia, zdjêcia, wersje drukowa-
ne… Niestety, nie zachowa³y siê materia³y fil-
mowe. To naprawdê by³ milowy krok w pol-
skich badaniach Œrodkowej Azji. 

Czy to by³ krok, który wprowadzi³ polsk¹
afganologiê do œwiatowej przestrzeni ba-
dawczej? 

Tak, to jest mniej wiêcej ten okres. Od tego
momentu zaczêliœmy byæ po naszych publika-
cjach rozpoznawalni na konferencjach. Zaczê-
liœmy nawi¹zywaæ kontakty z m³odymi wów-
czas badaczami, którzy dziœ s¹ znacz¹cymi po-
staciami w tej dyscyplinie nauki . Niestety, re-
wolucja w Afganistanie przerwa³a ten ci¹g
ciekawych badañ.

Obecnoœæ w Kazachstanie naprowadzi³a 
- bo chyba naprowadziæ musia³a - na œlady
polskie w tym rejonie œwiata?

Owszem, upadek Zwi¹zku Radzieckiego,
powstanie nowych organizmów pañstwo-
wych w Azji Œrodkowej oraz mo¿liwoœæ swo-
bodnego poruszania siê po ich terytoriach - to
wszystko zaktywizowa³o nasze œrodowisko
naukowe. Wa¿nymi sta³y siê zakrojone szero-
ko badania nad kultur¹ i œwiadomoœci¹ etnicz-
n¹ Polaków, deportowanych do Kazachstanu
w 1936 roku z terenów Ukrainy. Chcieliœmy
poznaæ jak ¿yj¹, jaki jest poziom jêzyka…

Wiedza w Polsce by³a na ten temat znikoma. 
To doœæ zrozumia³e. Funkcjonowa³o wokó³

tych zagadnieñ wiele sprzecznych opinii, nie-
znana by³a nawet liczba Polaków w Azji Œrod-
kowej. Po okresie d³ugiego, uwarunkowanego
politycznie milczenia na ten temat, w³adze
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Tygiel 
z orientalnym 
zapachem w tle

Z prof. Markiem Gawêckim
z Instytutu Wschodniego UAM, 
dyrektorem Centrum Badañ 
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pañstwowe oraz spo³eczeñstwo poczuwa³y
siê do obowi¹zku pewnego zadoœæuczynienia
rodakom, doœwiadczonym przez sowiecki los.
Spontanicznie budzi³y siê inicjatywy pomocy
humanitarnej, rozpoczê³y siê dyskusje o repa-
triacji. Do Azji Œrodkowej trafili pierwsi ksiê¿a
i nauczyciele z Polski. W polskich uczelniach
zaczêli pojawiaæ siê studenci z Kazachstanu.
Pierwszy wyjazd badawczy z tego cyklu odby-
³em jesieni¹ 1989, potem do roku 1994 by³o ich
jeszcze 10. Badania finansowa³ pocz¹tkowo
UAM, potem Stowarzyszenie „Wspólnota Pol-
ska” oraz Komitet Badañ Naukowych, zaczêli-
œmy te¿ prowadziæ badania wspólne z nau-
kowcami z A³maty. 

Coraz wiêksza grupa m³odych ludzi przy-
wozi³a stamt¹d bogate materia³y i ciekawe
wyniki. 

Tak, w oparciu o nie powstawa³y interesu-
j¹ce prace magisterskie, opracowania, ksi¹¿ka.
Na przyk³ad bior¹cy udzia³ w badaniach etno-
log, pracownik Muzeum Instrumentów Mu-
zycznych, Janusz Jaskulski, nawi¹za³ liczne
kontakty, zgromadzi³ i sprowadzi³ do Poznania
wartoœciow¹ kolekcjê kazachskich instrumen-
tów, któr¹ mo¿na szczyciæ siê w œwiecie. Ja-
nusz Jaskulski by³ te¿ pomys³odawc¹ i wyko-
nawc¹ wystawy „W stepie dalekim” Wystawa
ta eksponowana by³a w wielu miastach w Pol-
sce i w Kazachstanie. Warto dodaæ, ¿e towa-
rzysz¹cy wystawie katalog-monografia, wy-
korzystywany jest z Kazachstanie jako mate-
ria³ pomocniczy do nauki jêzyka polskiego i
doczeka³ siê ju¿ drugiego wydania.

Tak to poznaniacy i nie tylko oni, choæ po
okruchach, poznawaæ mog¹ kraj w stepie da-
lekim. To zbli¿a. Podobnie jak zacieœniaj¹ce
siê kontakty akademickie. 

W roku 1992 delegacja UAM pod przewo-
dnictwem prorektora UAM prof. Jana Strza³-
ko, z moim udzia³em, podpisa³a umowê 
o wspó³pracy naszej uczelni i z g³ównym ka-
zachskim Uniwersytetem im al Farabi w A³-
maty. Odrêbny nurt poznañskich badañ stano-
wi¹ badania archeologiczne. Zaœ swoist¹ wi-
zytówk¹ poznañskiego oœrodka œrodkowoazja-
tyckiego jest jedyna w Polsce i Europie Œrod-
kowej specjalizacja filologia kazachska, w ra-
mach filologii tureckiej, kierowanej przez prof.
Henryka Jankowskiego. Dziêki dobrej wspó³-
pracy orientalistów, obok starszego pokolenia
wyros³o grono m³odych, doskonale przygoto-
wanych znaj¹cych teren i jêzyki adeptów na-
uk, wi¹¿¹cych sw¹ naukow¹ karierê z Azj¹
Œrodkow¹.Cenionych specjalistów w proble-
matyce œrodkowoazjatyckiej przygotowuje
nasz Instytut Wschodni, w którym mam przy-
jemnoœæ pracowaæ. Mimo ¿e ta specjalizacja
regionalna jest stosunkowo m³oda, to mo¿emy
siê szczyciæ tym, ¿e nasi absolwenci pracuj¹
niemal we wszystkich polskich placówkach
dyplomatycznych w Azji Œrodkowej oraz w
wielu organizacjach miêdzynarodowych. Pra-
cuje tam wiêcej naszych absolwentów ni¿ ab-
solwentów Akademii Dyplomatycznej. Cenio-

nymi w œwiecie specjalistami w dziedzinie in-
terpretacji œrodkowoazjatyckiej sztuki naskal-
nej jest pracownik naszego instytutu dr hab.
Andrzej Rozwadowski, a w dziedzinie azjatyc-
kich systemów medycznych prof. Danuta Pen-
kala-Gawêcka z Instytutu Etnologii i Antropo-
logii Kulturowej.

Poznañskie œrodowisko to g³ównie huma-
niœci. To siê zmieni?

Mamy nadziejê, ¿e liczniej do³¹cz¹ do nas
przedstawiciele innych nauk. Delegacja geo-
grafów ju¿ goœci³a w Kazachstanie; nawi¹zana
zosta³a wspó³praca naukowa matematyków 
z UAM z miêdzynarodowym uniwersytetem 
w Biszkeku. Widzimy zainteresowanie m³o-
dych ludzi politologi¹, metodyk¹ nauczania jê-
zyków obcych. Rozwija siê wspó³praca zwi¹-
zana z wdra¿aniem i u nas, i w Kazachstanie
systemu boloñskiego. Temu zbli¿aniu instytu-
cjonalnemu s³u¿y utworzone Centrum Badañ
Œrodkowoazjatyckich. Ta jednostka miêdzy-
wydzia³owa powo³ana zosta³a z inicjatywy
prof. Stefana Jurgi, który mia³ okazjê zapo-
znaæ siê z uniwersytetami w Kazachstanie 
i Kirgistanie. Staje siê ona p³aszczyzn¹ wspó³-
pracy dla wszystkich badaczy, zajmuj¹cych siê
dzia³alnoœci¹ naukow¹ i popularnonaukow¹
w ro¿nych dziedzinach wiedzy zwi¹zanej 
z szeroko rozumian¹ Azj¹ Œrodkow¹. 

Jakie s¹, a raczej bêd¹, kiedy wszystko na-
bierze zamierzonego kszta³tu, kierunki dzia-
³ania Centrum? 

Bêdziemy nadal inicjowaæ kontakty ze œro-
dowiskami naukowymi Œrodkowej Azji, a tak-
¿e z œrodkami krajowymi wschodoznawczymi
i orientalistycznymi we wspó³pracy z oœrod-
kami naukowymi Unii Europejskiej. Zamierza-
my realizowaæ kolejne projekty badawcze.
Prowadzimy te¿ dzia³alnoœæ wydawnicz¹.
Rozpoczêliœmy wydawaæ seriê „Poznañskie
Studia Œrodkowoazjatyckie”.

Powa¿nym zadaniem, nie³atwym, choæ am-
bitnym, jest organizacja Stacji Badawczej w
jednym z krajów regionu.

Spójrzmy teraz na Kazachstan oczami nie
tylko uczonego ale… dyplomaty. By³ Pan tam
6 lat jako ambasador. Pozna³ Pan ten kraj
równie¿ z innych ni¿ badacz punktów widze-
nia. Czym zaskakuje on przybysza z ze-
wn¹trz? 

Wszystkim, chcia³oby siê powiedzieæ.
G³ownie chyba jednak tym, ¿e wje¿d¿aj¹c do
stolicy, do nowej stolicy, nie dostrzega siê…
Orientu. To wielkie, bogate, nowe miasto u
stóp góry z wiecznie oœnie¿onymi szczytami,
przys³anianej coraz czêœciej budowlami, siêga-
j¹cymi chmur. Okaza³e gmachy, wie¿owce - to
nowoœæ ostatnich lat, dzie³a znanych na œwie-
cie architektów, mistrzów budownictwa. 

A jak „s³yszy siê” ulicê ?
Jeœli chodzi o jêzyki, to nadal dominuje ro-

syjski. To zrozumia³e. Kazachstan jest pañ-
stwem wielonarodowoœciowym. Kazachowie
stanowi¹ oko³o 53 procent ludnoœci. Jêzykiem
kazachskim, nale¿¹cym do tureckiej grupy jê-
zykowej, pos³uguje siê po³owa z nich. Pozosta-
li nie znaj¹ go, b¹dŸ znaj¹ go s³abo. Tak wiêc 
w ¿yciu oficjalnym, politycznym, tak¿e w dy-
plomacji, u¿ywany jest rosyjski albo angielski.
To konieczne równie¿ z tego wzglêdu, ¿e jêzyk
kazachski nie dysponuje jeszcze niezbêdn¹
terminologi¹. To wszystko dopiero siê tworzy. 

A jak Pan ocenia dystans kulturowy miê-
dzy Kazachstanem, krajami Azji Œrodkowej 
w ogóle, a Zachodem?

On siê wyraŸnie zmniejsza. W kulturze, mo-
dzie, sposobie bycia. Na przyk³ad w muzyce,
której s³ucha ulica, owszem, spotyka siê ele-
menty orientalnego folkloru, ale mo¿na po-
wiedzieæ, ¿e listy przebojów s¹ takie jak w in-
nych rejonach œwiata. Podobnie w modzie,
obyczajach… W ka¿dym razie dziœ Kazachstan
poci¹ga ju¿ nie tylko orientaln¹ tajemniczo-
œci¹, ale olbrzymim dynamizmem, otwarciem
na zmiany, mieszaniem siê wp³ywów. 
To prawdziwy tygiel z orientalnym zapachem
w tle. Sytuacja ta nie stanowi jednak prze-
szkody w bujnym odradzaniu siê tradycyjnych
elementów kultury rodzimej oraz kultur etno-
sów nap³ywowych. Wszystko to tworzy cieka-
w¹ mieszankê, a proces jej powstawania 
i funkcjonowania stanowi niezmiernie intere-
suj¹ce pole obserwacji dla badacza przesz³oœci
i wspó³czesnoœci tego piêknego regionu.
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Kiedy z Pana inicjatywy w 2002 roku na
UAM powstawa³a turkologia, podobne kie-
runki funkcjonowa³y ju¿ na dwóch innych
polskich uczelniach... 

Rzeczywiœcie, studia turkologiczne prowa-
dzono na UJ w Krakowie i Uniwersytecie
Warszawskim, dlatego w Poznaniu stworzyli-
œmy inn¹, nieco szersz¹ formu³ê. Przygotowa-
³em autorski program, ³¹cz¹cy wiedzê o Turcji,
jej jêzyku i kulturze, z nauk¹ o pozosta³ych lu-
dach turkijskich. W polskim spo³eczeñstwie
nadal brakuje œwiadomoœci, jak du¿y obszar
one zamieszkuj¹ i jak donios³¹ rolê odegra³y w
historii. St¹d nacisk, jaki k³adziemy na nau-
czanie drugiego jêzyka turkijskiego. I tu posta-
wiliœmy na kazachski. Konsekwencj¹ tego wy-
boru jest spora liczba zajêæ zwi¹zanych z kul-
tur¹ i histori¹ Kazachstanu. W planie studiów
s¹ jednak te¿ zajêcia z dziedzin pokrewnych.
Uczymy m.in. koreañskiego jako drugiego jê-
zyka orientalnego i staromongolskiego. Wszak
ojczyzna dawnych Turków w VIII w. znajdo-
wa³a siê w³aœnie na terenie wspó³czesnej
Mongolii. Interesuje nas wiêc tak¿e szeroko
pojêta Azja Œrodkowa. 

W dzisiejszej rozmowie skoncentrujmy siê
jednak na Kazachstanie. Czy przed powsta-
niem turkologii, na UAM by³y prowadzone
badania dotycz¹ce tego kraju?

Tak, jeœli mówimy o pokrewnych dziedzi-
nach, trzeba przywo³aæ przedstawicieli po-
znañskiej szko³y etnologicznej, takich jak prof.
Zbigniew Jasiewicz czy prof. Marek Gawêcki.
Nie zajmowali siê oni jednak jêzykiem kazach-
skim, lecz kultur¹ Kazachów. Dodajmy, ¿e w
Polsce istnieje silna tradycja badañ nad inny-
mi jêzykami kipczackimi. Ich u¿ytkownicy za-

mieszkuj¹ pó³nocno-zachodni obszar œwiata
turkijskiego, rozci¹gaj¹cy siê od Azji Œrodko-
wej, przez pas nadczarnomorski, a¿ po grani-
ce Polski. Ja sam zainteresowa³em siê tymi jê-
zykami jeszcze na studiach w Budapeszcie i
potem, gdy w 1982 roku rozpocz¹³em pracê w
Instytucie Jêzykoznawstwa UAM. Jednak
nigdy wczeœniej nie realizowano w Polsce tylu
projektów, zwi¹zanych z jêzykiem kazach-
skim, co u nas po 2002 roku.

Jakiego s¹ one typu?
Przede wszystkim trzeba sobie zdaæ spra-

wê, jak niewiele wydawnictw dotycz¹cych jê-
zyka i historii Kazachstanu ukaza³o siê do tej
pory w Polsce. Nie by³o ani s³ownika, ani
podrêcznika, ani gramatyki kazachskiej. Na-
szym celem jest stworzenie tych pomocy. Do
druku oddany zosta³ s³ownik kazachsko-pol-
ski, zawieraj¹cy przesz³o 20 tys. hase³ autor-
stwa dr Gulajchan Achtajewej i mojego, a pod
koniec roku powstanie podrêcznik przygoto-
wany przez dr Achtajew¹ i Zuzannê Grzy-
wacz. O gramatyce kazachskiej te¿ myœlimy.
Niedawno skoñczy³em t³umaczenie „Ksiêgi
s³ów” Abaja Kunabajuly, jednego z twórców i
klasyka literatury kazachskiej. Mamy te¿ w
planach ogóln¹ pracê przybli¿aj¹c¹ Polakom
Kazachstan, bo w Zak³adzie nazbiera³o siê
sporo materia³ów, a takiej ksi¹¿ki te¿ jeszcze
nie ma na rynku.

Mówimy o nauce kazachskiego, ale czy Po-
lakowi zainteresowanemu Kazachstanem nie
wystarczy znajomoœæ rosyjskiego?

Zgodnie z konstytucj¹, kazachski jest jêzy-
kiem pañstwowym, natomiast rosyjski ma,
trochê niejasny, status drugiego jêzyka urzê-
dowego. Pozycja rosyjskiego jest nadal bardzo

mocna, na co du¿y wp³yw ma postawa prezy-
denta Nursu³tana Nazarbajewa, który choæ
doskonale w³ada kazachskim, w sytuacjach
oficjalnych chêtnie u¿ywa rosyjskiego, pod-
kreœlaj¹c swój ¿yczliwy stosunek do u¿ytkow-
ników tego jêzyka w Kazachstanie. Nie œwiad-
czy to jednak o s³abej pozycji kazachskiego.
Kraj ten prowadzi siln¹ politykê wspierania
jêzyka. W ¿adnym z pozosta³ych pañstw Azji
Œrodkowej nie ukazuje siê tak wiele ksi¹¿ek
wydanych w jêzyku narodowym. 

Jest Pan doktorem honorowym uniwersy-
tetów w Türkistanie i Kökszetau, a w ub. ro-
ku zosta³ Pan wyró¿niony odznaczeniem za
zas³ugi dla nauki w Kazachstanie. Mo¿na po-
wiedzieæ, ¿e Kazachowie doceniaj¹ Pana
wk³ad w krzewienie wiedzy o swoim pañ-
stwie.

Dziêkujê. Myœlê, ¿e to mi³e, gdy inni do-
strzegaj¹ pracê naszego Zak³adu. Dla mnie to
tak¿e dowód, ¿e dobrze uk³adaj¹ siê nasze re-
lacje zarówno z kazachskimi uczelniami, jak i
w³adzami kraju. Ju¿ od 2002 r. prowadzimy
wspó³pracê i wymianê studentów w ramach
umowy miêdzyrz¹dowej. Teraz du¿e nadzieje
pok³adamy w kolejnej, niedawno podpisanej
umowie. Liczymy na to, ¿e nasza wspó³praca
bêdzie siê jeszcze lepiej rozwijaæ. Na poziomie
krajowym bardzo dobrze uk³ada siê te¿ nasza
wspó³praca z Ambasad¹ Kazachstanu, która
podarowa³a nam jurtê, stoj¹c¹ w budynku
HCP. Przedstawiciele ambasady byli te¿ obecni
w ub. roku podczas otwarcia Pracowni Stu-
diów Kazachskich, otrzymaliœmy te¿ dary
ksi¹¿kowe. Wydaje mi siê, ¿e wspó³praca miê-
dzy UAM a Kazachstanem ma bardzo dyna-
miczny charakter. 
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Z prof. Henrykiem Jankowskim, kierownikiem Zak³adu Turkologii, Mongolistyki 
i Koreanistyki w Katedrze Studiów Azjatyckich UAM rozmawia Ewa Woziñska 

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I



NASZ UNIWERSYTET DO KAZACHSTANU - BLI¯EJ

1 8 |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E |  l i p i e c / s i e r p i e ñ  2 0 1 0

W 2001 roku dr Achtajewa prowadzi-
³a zajêcia z rodzimego jêzyka na
Miêdzynarodowym Uniwersytecie

Kazachsko-Tureckim im. Ahmada Yasawiego
w Türkistanie, na po³udniu Kazachstanu. 
W tym samym czasie do Kazachstanu wyru-
szy³ na poszukiwania wyk³adowcy i lektora
kazachskiego dla powstaj¹cej w³aœnie w Po-
znaniu turkologii prof. Henryk Jankowski. -
Poniewa¿ najbardziej spodoba³y mu siê meto-
dy nauczania w Türkistanie, nawi¹za³ wspó³-
pracê z tym uniwersytetem. Moja szefowa
skierowa³a do Poznania mnie, ale dosta³am
zgodê tylko na roczny wyjazd - wspomina dr
Achtajewa. - W ten sposób jesieni¹ 2002 r. wy-
l¹dowa³am na lotnisku na £awicy, mocno
przestraszona, bo przecie¿ nikogo tu nie zna-
³am. Na lotnisku jednak czeka³ na mnie prof.
Jankowski, którego wreszcie uda³o mi siê po-
znaæ i który póŸniej zosta³ moim mê¿em. Przy-
je¿d¿aj¹c do Poznania pani doktor nie zna³a
polskiego, liczy³a jednak, ¿e poradzi sobie,
mówi¹c po rosyjsku. Zagadniêci poznaniacy
potrafili jednak odpowiedzieæ, ¿e choæ znaj¹
jêzyk wschodnich s¹siadów, to nie chc¹ go
u¿ywaæ. - Dlatego szybko opanowa³am polski
- œmieje siê Kazaszka. - Dodam, ¿e na pocz¹t-
ku mój szef stanowczo zniechêca³ mnie do
chodzenia na kursy polskiego. G³ównie z oba-
wy, ¿e studenci, wiedz¹c, i¿ mogê im coœ wy-
jaœniæ po polsku, bêd¹ siê mniej przyk³adaæ do
nauki kazachskiego.

Pocz¹tki
Dr Achtajewa dobrze pamiêta pierwsze zajê-
cia w 2002 roku: na sali siedzia³o kilkanaœcio-
ro œwie¿o upieczonych studentów turkologii 
i wszyscy mieli przera¿one miny, gdy zaczê³a
mówiæ po kazachsku. Wiêkszoœæ ¿aków to
oczywiœcie Polacy, zdarza³y siê tak¿e osoby 
z mieszanych rodzin polsko-tureckich, a po-
tem tak¿e Turcy przyje¿d¿aj¹cy na wymianê z

programu Erasmus. UAM to obecnie jedyna
uczelnia w Polsce, oferuj¹ca naukê kazach-
skiego (próby jej wprowadzenia podejmowano
w Warszawie). Zdaniem dr Achtajewej, m³o-
dym ludziom trudnoœci sprawia przede wszy-
stkim gramatyka: - Np. w jêzyku kazachskim
jest zupe³nie inny szyk, w ka¿dym zdaniu u¿y-
wa siê czasowników pomocniczych, a trudno
wyjaœniæ regu³y, kiedy jaki czasownik pasuje.
Studenci musz¹ siê wiêc przestawiæ na inny
tryb myœlenia ni¿ znany im z jêzyków z rodzi-
ny indoeuropejskiej - wyjaœnia dr Achtajewa -
I przy tej okazji na pewno mogê pochwaliæ
wiêkszoœæ z podopiecznych za ich konsekwen-
cjê w przezwyciê¿aniu tych trudnoœci - oce-
nia. Wiele rzeczy w nauce kazachskiego potra-
fi ich te¿ zachwyciæ, np. odkrycie, co oznacza-
j¹ tamtejsze imiona (Gulajchan to „Królowa
ksiê¿ycowego kwiatu”). 

Na pocz¹tku nie by³o te¿ ³atwo samej lek-
torce: - Kazachskie rodziny s¹ ze sob¹ bardzo
z¿yte, wiêc nawet, gdy pozornie niczego mi tu
nie brakowa³o, wraca³am do akademika, pu-
szcza³am g³oœno kazachsk¹ muzykê i pop³aki-
wa³am w poduszkê z têsknoty - wspomina.-
W ca³ym Poznaniu by³am wtedy chyba jedyn¹
Kazaszk¹, na szczêœcie potem trafi³y tu kolej-
ne lektorki, które dziœ ju¿ wróci³y do ojczyzny.
Wczeœniej na duchu podtrzymywa³a mnie pol-
ska przyjació³ka, któr¹ pozna³am podczas spa-
ceru.

Pracownia
Po roku dr Achtajewa przed³u¿y³a umowê, 
a po dwóch postanowi³a zostaæ na sta³e, co nie
spodoba³o siê jej kazachskim pracodawcom 
i rodzinie. - Mama uspokoi³a siê dopiero, gdy
przyjecha³a do Poznania i zobaczy³a, ¿e jestem
tu szczêœliwa. Oprócz pobudek osobistych za-
trzyma³y mnie te¿ wyzwania zawodowe, czy-
li m.in. praca nad s³ownikiem kazachsko-pol-
skim z prof. Jankowskim oraz (wspólnie z Zu-

zann¹ Grzywacz, pierwsz¹ lektork¹-absol-
wentk¹ poznañskiej turkologii) nad podrêczni-
kiem do nauki kazachskiego. - Jego pierwsza
czêœæ powinna byæ gotowa jesieni¹ - wyjaœnia
dr Achtajewa - Do tej pory w Polsce nie by³o
podobnych wydawnictw, wiêc mo¿na sobie
wyobraziæ, jak trudno pracowa³o siê studen-
tom - dodaje. 

21 kwietnia 2009 roku otwarto oficjalnie
Pracowniê Studiów Kazachskich, której kie-
rownikiem zosta³a dr Achtajewa. Obok badañ
z zakresu jêzyka, studenci pisz¹ te¿ prace do-
tycz¹ce szeroko rozumianej kultury m.in. z
dziedziny medycyny komplementarnej i
obrzêdowoœci w Kazachstanie. Materia³y
mo¿na zgromadziæ dziêki wyjazdom na wy-
mianê, z czym wi¹¿¹ siê te¿ zabawne sytua-
cje: - Jedna z naszych studentek trafi³a na ASP
w A³ma-Acie. Poniewa¿ by³a blondynk¹, na jej
widok wszyscy wyk³adowcy automatycznie
zaczynali mówiæ po rosyjsku i bardzo siê dzi-
wili, gdy po kazachsku wyjaœnia³a, ¿e nie ro-
zumie, co mówi¹ - œmieje siê lektorka. 

Wymiany to tak¿e okazja dostrze¿enia ró¿-
nic kulturowych. Zdaniem dr Achtajewej, Po-
laków najczêœciej denerwuje, ¿e Kazachowie
nigdy siê nie spiesz¹, s¹ leniwi i pluj¹. Z kolei
Kazachom nie podoba siê, ¿e Polacy na wszy-
stko narzekaj¹ i g³oœno wysmarkuj¹ nos. Oba
narody godzi jednak zami³owanie do dobrej
kuchni. Jak twierdzi dr Achtajewa, ze wszy-
stkich kazachskich potraw jej polskim go-
œciom najbardziej przypad³ do gustu orama,
czyli "zawijaniec", danie z cienkiego, rolowa-
nego ciasta wype³nione farszem. Gulajchan
Achtajewa nie ¿a³uje, ¿e zamieszka³a w Pol-
sce: - To wspania³e uczucie, kiedy masz
przed sob¹ studenta, który s³owa nie zna po
kazachsku, a po kilku latach s³yszysz, jak
p³ynnie siê nim pos³uguje. To naprawdê wiel-
ka satysfakcja!

Ewa Woziñska

- Na pocz¹tku pomyœla³am, ¿e nigdy 
w ¿yciu nie uda mi siê wymówiæ polskiego
„przepraszam”, bo w tym s³owie jest 
za du¿o spó³g³osek - œmieje siê dr Gulajchan 
Achtajewa, która z Kazachstanu do Poznania
mia³a przyjechaæ na rok, a zosta³a na sta³e. 

Nie tylko
Kazachstan
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Czym jest Instytut Wschodni?
Kiedy na pocz¹tku lat 90 chyli³ siê ku upad-

kowi ZSRR, okaza³o siê, ¿e niewiele wiemy na
jego temat. Brzmi to paradoksalnie, jednak
wczeœniej Zwi¹zek Radziecki traktowany by³
jako „œwiête miejsce”, które badano wy³¹cznie
w sposób oficjalny. Prof. Jacek Leoñski zebra³
wiêc grupê naukowców z poznañskich uczel-
ni i zaproponowa³ stworzenie instytutu, 
na wzór podobnych oœrodków powstaj¹cych
w innych polskich miastach. Zadaniem Insty-
tutu Wschodniego, dzia³aj¹cego najpierw jako
jednostka pozawydzia³owa, a od 2001 roku 
jako czêœæ Wydzia³u Historycznego, nie s¹ jed-
nak badania stricte historyczne, etnologiczne
czy politologiczne. To, czym zajmujemy siê 
w IW, trudno obj¹æ samymi klasycznymi dys-
cyplinami. Bowiem szeroko rozumiany obszar
postsowiecki ma w³asn¹ specyfikê, zwi¹zan¹
z okresem dominacji ZSRR. Jej spuœcizna 
to ca³y szereg problemów politycznych, gospo-
darczych i spo³ecznych, które trzeba poznaæ 
i badaæ. Chcemy by mury uczelni opuszczali
absolwenci o szerokim spojrzeniu na Wschód,
nie ograniczonym do punku widzenia jednej
naukowej dziedziny. Nasz¹ ambicj¹ jest
ugruntowanie, do koñca tej dekady, pozycji IW
jako silnego oœrodka naukowo-dydaktycznego.
Wraz z podobnymi instytutami i oœrodkami,
d¹¿ymy równie¿ do tego, by studia wschodnie
osi¹gnê³y podobny status jak europeistyka,
czyli zosta³y uznane za odrêbn¹ dyscyplinê
akademick¹.

Wschód to jednak ogromny obszar, czy 
Instytut koncentruje siê na badaniu jakichœ
konkretnych miejsc?

Mo¿na wskazaæ kilka takich punktów. In-
tensywne badania prowadzone s¹ terenie Eu-
ropy Wschodniej, zw³aszcza przez ukraini-
stów.  Dzia³amy na Syberii i Dalekim Wscho-
dzie: dr Maria Koœko od lat zajmuje siê Jaku-
cj¹, a dr Iwan Peshkov stosunkami z Chinami

i Mongoli¹. Poprzez osobê naszego wyk³adow-
cy, prof. Marka Gawêckigo z Centrum Badañ
Œrodkowoazjatyckich UAM, poznajemy zjawi-
ska z tamtego obszaru. Planujemy te¿ zacie-
œnienie wspó³pracy, tak¿e dydaktycznej, 
z orientalistami z UAM.  Cieszymy siê, gdy
pracownicy i studenci podejmuj¹ dzia³ania w
nowych miejscach. Prê¿nie prowadzone s¹ ba-
dania w Mo³dawii, których efektem jest nie-
dawno powsta³a praca magisterska nt. Gagau-
zów. Mieliœmy te¿ pracê dotycz¹c¹ stosunków
z Rosj¹ zrealizowan¹ w Iranie. Osobn¹ kwe-
sti¹ s¹ wyjazdy naszych studentów, które te¿
mog¹ staæ siê zal¹¿kiem ciekawych badañ.
Kiedy jednak ostatnio obejrza³em wystawê
zdjêæ z ich wypraw, stwierdzi³em, ¿e czasami
chyba wolê nie wiedzieæ, dok¹d jad¹, bo bym
siê o nich zwyczajnie ba³. Niemniej mam wra-
¿enie, ¿e „kontroluj¹” ca³¹ Eurazjê.

O ilu studentów musi siê Pan baæ? 
Pierwsze 18 osób przyjêliœmy w 1995 roku

na studia równoleg³e. W 1996 roku naukê roz-
poczê³a czterdziestoosobowa grupa, odbywa-
j¹c¹ studia ju¿ w normalnym toku.  Okaza³o
siê, ¿e zainteresowanie jest ogromne, dlatego
obecnie przyjmujemy ok. 80 osób, choæ pod-
czas naboru nadal na ka¿de miejsce przypada
kilkoro chêtnych. Przyjmujemy równie¿ stu-
dentów ze Wschodu, którzy przyje¿d¿aj¹ do
nas  m.in. jako stypendyœci rz¹du polskiego.
Mamy wiêc osoby z Rosji, Ukrainy, Litwy, Ka-
zachstanu i Kirgistanu, a tak¿e Polaków z Bia-
³orusi.  Wspó³pracujemy te¿ z kilkunastoma
zagranicznymi uczelniami na zasadzie wy-
miany, któr¹ jednak przez wzgl¹d na k³opoty
finansowe wywo³ane kryzysem musieliœmy
czasowo zawiesiæ. Z partnerami ze Wschodu
prowadzimy tak¿e wspó³pracê wydawnicz¹.
Nasze czasopismo „Sprawy Wschodnie”  wy-
mienia artyku³y z rosyjskim periodykiem
„Istorija i sowriemennost” („Historia i wspó³-
czesnoœæ”). 

Czym zajmuj¹ siê absolwenci?
Wielu znajduje zatrudnienie w handlu, 

biznesie, bankach i w obs³udze ruchu tury-
stycznego. Niew¹tpliwie atutem naszych stu-
dentów jest bieg³a znajomoœæ rosyjskiego po³¹-
czona z szerok¹ wiedz¹ na temat ekonomii 
i gospodarki tego obszaru. Choæ naszym za³o-
¿eniem nie by³o nigdy kszta³cenie dyploma-
tów (mimo przedmiotów z nim zwi¹zanych),
okaza³o siê, ¿e kilka osób pracuje w ambasa-
dach w Gruzji, Turkmenistanie i Kazachstanie.
Losów wielu absolwentów nie znamy, st¹d
niedawno moje zdziwienie, gdy pisa³em 
do ambasadora na Cyprze z proœb¹ o umo¿li-
wienie praktyk naszym studentom. Dosta³em
odpowiedŸ od sekretarz ambasady w Nikozji,
¿e z przyjemnoœci¹ przyjmie m³odszych kole-
gów ze studiów.  Wydaje mi siê, ¿e absolwen-
ci dobrze odnajduj¹ siê na rynku pracy. A co
równie istotne udaje nam siê odk³amaæ stere-
otypowe myœlenie o Rosji jako historycznym
wrogu i  pokazaæ, ¿e pañstwa powsta³e w wy-
niku upadku ZSRR to dla Polski interesuj¹cy
partnerzy.

Ewa Woziñska
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Wschód? 
Byliœmy 
prawie 
wszêdzie
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Rozmowa z prof. Krzysztofem
Pietkiewiczem, dyrektorem 
Instytutu Wschodniego UAM



Oferta obejmuje cztery typy sta¿y; wo-
lontariat, sta¿ edukacyjny, menad¿er-
ski i techniczny. Zdecydowa³em siê

spróbowaæ swoich si³ jako nauczyciel jêzyka
hiszpañskiego w prywatnej szkole Oakridge
International School w Hajdarabadzie w po³u-
dniowych Indiach. Przyznam, ¿e moje do-
œwiadczenie jako nauczyciela do czasu wyja-
zdu by³o skromne, ale postanowi³em spróbo-
waæ. Nie ukrywam te¿, ¿e próba poszerzenia
znajomoœci jêzyka hiszpañskiego w Indiach
jest doœæ karko³omna, jednak z drugiej strony,
nauczaj¹c równie¿ mo¿na siê wiele nauczyæ,
czego jestem dobrym przyk³adem. 

Azja po³udniowa to region na tyle odmien-
ny kulturowo i przyrodniczo od naszych stron,
¿e trzeba poszerzyæ przed wyjazdem wiedzê 
o jej zwyczajach i historii. Konieczne jest tak-
¿e zaszczepienie siê przed spotykanymi tam
chorobami. Zderzenie z hindusk¹ mentalno-
œci¹ i kultur¹ pracy mo¿e niekiedy byæ co naj-
mniej zadziwiaj¹ce, st¹d warto zasiêgn¹æ in-
formacji od osób, które w Indiach mieszka³y 
i pracowa³y. Mimo, ¿e o wyborze praktyk de-
cyduje kierunek studiów, doœwiadczenie za-
wodowe i zainteresowania, jednak decyzja 
o miejscu ich odbycia zale¿y ca³kowicie od po-
tencjalnego sta¿ysty. Dostêp do bazy praktyk
uzyskuje siê po przejœciu rozmowy kwalifika-
cyjnej i krótkim szkoleniu w biurze AIESEC.
Nastêpnie po stworzeniu w³asnego profilu
mo¿emy kontaktowaæ siê z osobami odpowie-
dzialnymi za sta¿e w danych krajach.

Oferta wyjazdów jest na tyle bogata, ¿e nie
warto ryzykowaæ, wybieraj¹c tak¹, co do

której mamy w¹tpliwoœæ. Liczne i konkretne
pytania z naszej strony i precyzyjne odpowie-
dzi w e-mailowej korespondencji z osob¹, za-
rz¹dzaj¹c¹ dan¹ praktyk¹, mog¹ uchroniæ
przed niew³aœciwym wyborem. Po podjêciu
decyzji o wyjeŸdzie pozostaj¹ jeszcze sprawy
formalne zwi¹zane z za³atwieniem odpowie-
dniej wizy. 

Jedyn¹ przed wyjazdem znan¹ mi w In-
diach osob¹ by³a Hinduska z Hajdarabadu,
któr¹ pozna³em 10 lat temu w USA i która wy-
razi³a chêæ pomocy, gdyby coœ posz³o nie tak.
Dziêki niej, wylatuj¹c pod koniec listopada do
Indii, czu³em siê bardziej komfortowo.

Na lotnisku w Hajdarabadzie przywita³
mnie mój opiekun o imieniu Sana z AIESEC
Hajdarabad, z którego rodzin¹ spêdzi³em
pierwsze dni mojego pobytu. Tam zetkn¹³em
siê po raz pierwszy z indyjsk¹ kultur¹, kuch-
ni¹ i goœcinnoœci¹. On tak¿e przedstawi³ mnie
w szkole dyrektorowi i pomóg³ za³atwiæ
wszelkie formalnoœci przed rozpoczêciem pra-
cy. By³o ich niema³o, co doskonale potwierdza
opiniê o Indiach jako o kraju zbiurokratyzo-
wanym. Aby np. za³o¿yæ konto musia³em udaæ
siê do najbli¿szego posterunku policji z proœb¹
o wydanie "certyfikatu o braku przeciwwska-
zañ". Policjant, nie bardzo wiedz¹c o co chodzi,
najpierw skierowa³ mnie do urzêdu imigracyj-
nego w celu zarejestrowania siê. Wszyscy ob-
cokrajowcy, przebywaj¹cy w Indiach d³u¿ej
ni¿ 180 dni, s¹ do tego zobowi¹zani. Jednak w
moim przypadku nie by³o to konieczne, ponie-
wa¿ w Indiach mia³em pozostaæ parê dni
krócej. To jednak wspomnianego policjanta nie

przekona³o i prawa do „certyfikatu” mi
odmówi³. Z tego wszystkiego konta bankowe-
go nigdy nie uda³o mi siê za³o¿yæ, co na szczê-
œcie nie stanowi³o przeszkody w otrzymywa-
niu wynagrodzenia. Przy okazji mia³em w¹t-
pliw¹ przyjemnoœæ obejrzenia indyjskiego po-
sterunku policji z przeludnionym aresztem. 

Hajdarabad, stolica stanu Andhra Pradesz,
ma ponad 4 miliony mieszkañców, w wiêkszo-
œci muzu³manów. Jego XVI-wieczne zabytki,
choæ okaza³e i œwiadcz¹ce o bogactwie ówcze-
snych w³adców, nie s¹ w stanie utwierdziæ tu-
rystów w przekonaniu, ¿e jest to miasto szcze-
gólnie atrakcyjne. Choæ pocz¹tkowo niewyo-
bra¿alny ha³as, przeludnienie, korki na uli-
cach i smog, mog¹ siê wydawaæ na swój spo-
sób fascynuj¹ce, to z biegiem czasu, równie¿
za spraw¹ narastaj¹cego upa³u, wszystko sta-
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Moja przygoda z Indiami rozpoczê³a siê, gdy znajoma zwróci³a moj¹ uwagê na miêdzynarodow¹
organizacjê studenck¹ AIESEC, która zajmuje siê promowaniem sta¿y zawodowych na œwiecie,
kierowanych do studentów i absolwentów studiów zarówno humanistycznych jak i œcis³ych. 

By³em nauczycielem 
w Indiach 
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je siê bardzo mêcz¹ce. Dlatego najkorzystniej-
szy okres na przyjazd w ten region Indii jest
w³aœnie miêdzy listopadem, a koñcem lutego.
W po³owie maja temperatura osi¹ga swoje
maksimum - oko³o 45 st. C. 

Popularnoœæ tego miasta opiera siê przede
wszystkim na prê¿nie rozwijaj¹cym siê prze-
myœle informatycznym. Firmy, takie jak Mi-
crosoft, Dell, Google czy Oracle, maj¹ tutaj
swoje oddzia³y, zatrudniaj¹ce tysi¹ce pracow-
ników. Ich siedziby zlokalizowane s¹ w posta-
ci kompleksu zwanego HiTech City, który two-
rzy miasto w mieœcie. Tym samym pod wzglê-
dem standardu ¿ycia i zamo¿noœci mieszkañ-
ców, Hajdarabad jest w czo³ówce indyjskich
miast. St¹d te¿ liczne kontrasty: ¿ebrz¹cy lu-
dzie pod murami okaza³ych willi, czy luksuso-
we samochody na ulicach zape³nionych zdeze-
lowanymi autorikszami i wszelkimi mo¿liwy-
mi œrodkami transportu. 

Na uwagê zas³uguje tak¿e najwiêkszy obok
Bombaju oœrodek indyjskiej kinematografii,
zlokalizowany miêdzy innymi w miasteczku
filmowym Ramoji. Przemys³ filmowy w Haj-
darabadzie nosi nazwê Tollywood, nawi¹zuj¹-
c¹ do lokalnego jêzyka telugu. Mia³em okazjê
uczestniczyæ wraz z grup¹ znajomych sta¿y-
stów w produkcjach filmowych, anga¿uj¹c siê
do roli statystów, co by³o jednym z najbardziej
egzotycznych i nieoczekiwanych doœwiadczeñ
podczas pobytu w Indiach.

Najwiêkszym zaskoczeniem w szkole by³o
to, ¿e przyjecha³em do Indii z Polski, by uczyæ
jêzyka hiszpañskiego Hindusów pochodz¹-
cych…ze Stanów Zjednoczonych. Wiêkszoœæ
rodziców moich uczniów wyjecha³a tam przed
laty w poszukiwaniu pracy. Tam urodzi³y im
siê dzieci. Po latach przeprowadzili siê ponow-
nie do Indii i pos³ali swoje pociechy do Oakrid-
ge International School, gdzie trafi³y na Pola-
ka, ucz¹cego hiszpañskiego. Dla wielu z nich
zaskoczenie kultur¹ Indii by³o nie mniejsze ni¿
dla mnie. 

Pod wzglêdem wyposa¿enia i zaplecza tech-
nicznego szko³a ma wysoki standard i w ni-
czym nie przypomina publicznych szkó³ indyj-
skich. Tak¿e ¿yczliwe przyjêcie ze strony nau-
czycieli i administracji by³o mi³ym zaskocze-
niem. Sympatycznie odnosili siê do mnie tak-
¿e inni Hindusi, spotkani przeze mnie czy to
podczas podró¿y, czy w samym Hajdaraba-
dzie: ka¿dy z du¿ym zainteresowaniem dopy-
tywa³ siê o moje pochodzenie, zainteresowa-
nia i ¿ycie w Polsce. 

Sam trochê ¿a³ujê, ¿e na sta¿ zagraniczny
nie zdecydowa³em siê wczeœniej. Polecam taki
sta¿ wszystkim, tak¿e tym, którzy ¿yciowej
drogi ci¹gle poszukuj¹, a studia nie rozwia³y
ich w¹tpliwoœci. Taka przygoda to nie tylko
praca, ale równie¿ mo¿liwoœæ podró¿owania,
poznania ciekawych ludzi, poszerzenia hory-
zontów i zdobycia doœwiadczenia, które mo¿e
zaowocowaæ ciekawym pomys³em na ¿ycie. 

Ryszard Mêczyñski 
absolwent etnolingwistyki UAM
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Ledwo skoñczy³a siê sesja letnia, a ju¿ 
31 studentów od drugiego do czwartego
roku studiów z ró¿nych wydzia³ów hu-

manistycznych UAM (prawa, filologii, historii,
politologii) oraz Pañstwowego Uniwersytetu
w Irkucku (IGU) i Pañstwowego Uniwersytetu
w Petersburgu (SPbGU) spotka³o siê w pa³acu
w Obrzycku, by w ramach 6-dniowych war-
sztatów naukowych wraz z naukowcami 
z tych trzech uczelni zg³êbiaæ nie³atwe proble-
my wspó³czesnoœci. Referaty pracowników 
i studentów obejmowa³y dwa bloki tematycz-
ne. Blok pierwszy to prawo i etyka w odniesie-
niu do tak kontrowersyjnych i wci¹¿ ¿ywo
dyskutowanych zagadnieñ, jak: kara œmierci,
eutanazja, aborcja, ma³¿eñstwa homoseksual-
ne czy zap³odnienie in vitro. W bloku drugim,
poœwiêconym energetyce, uwzglêdniono
zwi¹zki prawa, biznesu, ekologii i polityki. 
Referaty wyg³aszano b¹dŸ w jêzyku angiel-
skim, b¹dŸ w rosyjskim, bo znajomoœæ tych
dwóch jêzyków jest warunkiem uczestnictwa
w szkole letniej. 

W po³owie pobytu, 12 lipca, studenci wraz
ze swoimi opiekunami naukowymi spotkali
siê z rektorem UAM prof. Bronis³awem Marci-
niakiem, z prorektorem UAM prof. Jackiem
Witkosiem oraz z konsulem Federacji Rosyj-
skiej w Poznaniu W³adimirem Tkaczewem. 
W gabinecie rektora UAM studenci wys³ucha-
li krótkiej historii naszej uczelni oraz otrzyma-
li certyfikaty ukoñczenia szko³y letniej. Jak
zauwa¿y³ prof. Marciniak, nasz uniwersytet
w ostatnich latach bardzo mocno otwiera siê
na wspó³pracê ze Wschodem, w tym z uczel-
niami Federacji Rosyjskiej. Rozwijanie 
tej wspó³pracy u³atwia wrêcz wzorcowa
wspó³praca z konsulatem Federacji Rosyjskiej
w Poznaniu. Prof. Witkoœ podkreœli³ nato-
miast, ¿e w³aœciwym celem szko³y letniej jest
rozpoczêcie prawdziwej wspó³pracy nauko-
wej na poziomie macierzystych uczelni stu-
dentów, którzy wziêli udziale szkole poznañ-

skiej. Bo istot¹ wspó³pracy miêdzynarodowej
nie s¹ umowy zawierane oficjalnie przez w³a-
dze uczelni, ale realne kontakty i konkretna
wymiana doœwiadczeñ. Tote¿ wa¿ne jest, by
uczestnicy szko³y letniej, z których czêœæ
prawdopodobnie znajdzie zatrudnienie na
uczelniach, zachêcali swoich kolegów do
udzia³u w podobnych inicjatywach i by sami
je kontynuowali. Jak podkreœli³ prof. Witkoœ,
jedn¹ z gorszych rzeczy w nauce jest zamyka-
nie siê tylko na swojej specjalnoœci i jej osi¹-
gniêciach tylko we w³asnym kraju. Obecnie
istotne jest otwarcie siê na dokonania w danej
dyscyplinie w innych krajach, poniewa¿ nie
ma ju¿ nauki polskiej, rosyjskiej, amerykañ-
skiej czy w³oskiej, ale jest po prostu nauka. 

G³ówny od pocz¹tku jej istnienia (2006)
organizator poznañskiej szko³y letniej prof.
Leopold Moskwa, pe³nomocnik UAM do
spraw wspó³pracy z uniwersytetami Federacji
Rosyjskiej, podziêkowa³ przy tej okazji kole-
gom z Irkucka i Petersburga za to, ¿e przywie-
Ÿli ze sob¹ "tak¹ utalentowan¹ m³odzie¿", zaœ
rektorom za wsparcie, bez którego realizacja
szko³y letniej by³aby niemo¿liwa. Za owocn¹
wspó³pracê dziêkowali te¿ profesorowie 
z Irkucka i Petersburga oraz konsul Federacji
Rosyjskiej. 

Otrzymanie certyfikatów nie oznacza³o jed-
nak koñca zajêæ dla studentów w ramach
szko³y. Czêœæ druga ich pobytu w Polsce, ju¿
nie naukowa, lecz turystyczna, obejmowa³a
zwiedzanie Poznania i Wielkopolski. Uczestni-
cy szko³y zwiedzili m.in. Szlak Piastowski, 
Koszuty, Kórnik i Rogalin.

W przysz³ym roku odbêdzie siê kolejna 
Miêdzynarodowa Letnia Szko³a Prawno-Hu-
manistyczna, tym razem w Petersburgu, zaœ 
w 2012 roku w oœrodku konferencyjnym uni-
wersytetu w Irkucku nad Bajka³em. Ca³oœæ 
kosztów pobytu uczestników pokrywa uczel-
nia, która organizuje szko³ê w danym roku. 

Danuta Chodera-Lewandowicz

W tym roku nasz uniwersytet we wspó³pracy z rosyjskimi uniwersytetami 
w Irkucku i Petersburgu ju¿ po raz czwarty zorganizowa³ w Obrzycku 
i w Poznaniu zajêcia dla studentów w ramach Miêdzynarodowej Letniej
Szko³y Prawno-Humanistycznej w dniach 5-16 lipca. 

Do zobaczenia za rok w Petersburgu
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• W po³owie Roku Chopinowskiego (9. VI) wieczór, poœwiêco-
ny muzyce Fryderyka pt. „Gra³eœ u nas w Poznaniu”, urz¹dzi³
tak¿e Oddzia³ Wielkopolski „Macierz” Polskiego Zwi¹zku
Chórów i Orkiestr. Zaprezentowa³o siê 9. zespo³ów œpiewaczych
z Poznania i okolic, m.in. tak zas³u¿one, jak „Echo”, „Has³o” 
i Chór im. St. Moniuszki oraz chóry z Gniezna i Wrzeœni. Wziê³y
te¿ udzia³ dwa zespo³y instrumentalne z Poznania i Leszna, 
a tak¿e wyst¹pi³o szeœcioro solistów. Program wype³ni³y 
g³ównie pieœni. W finale wspólnie wykonano Poloneza A-dur
pod dyr. Ryszarda £uczaka. Komentowali Pawe³ Joks i Piotr
Szczechowiak.

• Filharmonia (11. VI) oficjalnie zakoñczy³a 63. sezon 
artystyczny, w którym uda³o siê przyci¹gn¹æ do auli UAM - omal
ka¿dorazowo - komplety publicznoœci i to nie tylko z Poznania.
67. koncertów wys³ucha³o 66.374 s³uchaczy. Ostatni program
uœwietni³ wystêp 38-letniej japoñskiej skrzypaczki Akiko Suwa-
nai, która swego czasu by³a najm³odsz¹ zwyciê¿czyni¹ dwóch
s³ynnych, miêdzynarodowych konkursów muzycznych: 
im. Czajkowskiego w Moskwie i im. Królowej El¿biety w Brukse-
li. Artystka gra na Stradivariusie z 1714 r., nale¿¹cym przez 
30. lat do Jaschy Heifetza. Wystêpuje na wszystkich kontynen-
tach z najznakomitszymi zespo³ami i dyrygentami. Wielokrotnie
wykonywa³a m.in. II Koncert Pendereckiego pod batut¹ kompo-
zytora. Zapowiada³o siê wiêc wydarzenie. Najprawdopodobniej
jednak tym razem dobór repertuaru solistki nie pozwoli³ 
w pe³ni doceniæ jej niew¹tpliwego talentu wirtuozowskiego. 
Zarówno Polonez D-dur Henryka Wieniawskiego (ze znan¹, 
niedobr¹ instrumentacj¹ orkiestrow¹), jak i popularny bardziej
w konserwatoriach, ni¿ na estradach koncertowych - V Koncert
skrzypcowy XIX-wiecznego Belga Henri Vieuxtempsa, pozosta-
wi³y u wielu melomanów sporo niedosytu. Dopiero bis w posta-
ci Andante z II Sonaty J.S. Bacha, wzbudzi³ zachwyt i podziw
s³uchaczy dla dojrza³oœci i wra¿liwoœci muzycznej Japonki. 

Po przerwie (i s³owie komentarza Andrzeja Su³ka) filharmoni-
cy pod dyrekcj¹ swego szefa Marka Pijarowskiego, przenieœli
nas w zupe³nie inny œwiat: muzyki Leonarda Bernsteina i Geor-
ge'a Gershwina. Raczej wiêc w lekkim, zgo³a karnawa³owym na-

stroju - Suity z musicalu „West Side Story” i poematu „Amery-
kanin w Pary¿u” - po¿egnano melomanów przed letnimi waka-
cjami.

• Tydzieñ póŸniej (18. VI) mieliœmy jeszcze filharmoniczny suple-
ment sezonu: koncert poprzedzaj¹cy 90. urodziny (przypadaj¹-
ce 26. sierpnia) prof. Stefana Stuligrosza. Najbardziej poznañ-
skiego z poznañskich artystów, który s³aw¹ przekroczy³ konty-
nent. Chórmistrz, dyrygent, pedagog, kompozytor - jedna 
z najwiêkszych, powojennych, polskich osobowoœci muzycz-
nych, twórca miêdzynarodowej renomy „Poznañskich 
S³owików” - przypomnia³ po wielu latach kolejny monument
Georga Fr. Haendla. Oratorium „Juda Machabeusz” (w angiel-
skim oryginale), poœród 30 podobnych w charakterze dzie³ tego
niemieckiego kompozytora, osiad³ego na staroœæ w Wielkiej 
Brytanii, choæ nie dorównuje popularnoœci¹ „Mesjaszowi”, 
nie mo¿e nie zafascynowaæ s³uchacza. Nade wszystko znakomi-
t¹ muzyk¹, oddaj¹c¹ takie uczucia, jak: mi³oœæ ojczyzny, ufnoœæ
w Bogu, walkê o wolnoœæ. Szczególn¹ rolê pe³ni potê¿ny chór,
którego partie dominuj¹, lecz okazjê popisu ma tak¿e piêcioro
solistów. Ze "S³owikami" w pe³nym sk³adzie, wyst¹pili: Anna 
Miko³ajczyk-Niewiedzia³ (sopran), Maja Urbanek-Jaworowicz
(alt), Krystian Krzeszowiak (tenor), Tomasz Krzysica (tenor) 
i Andrzej Klimczak (bas) - wszyscy specjalizuj¹cy siê m.in. w mu-
zyce kantatowo - oratoryjnej oraz kameralna orkiestra filharmo-
ników poznañskich. Tym wielkim aparatem wykonawczym 
- ze znanym, zgo³a m³odzieñczym ¿arem - dyrygowa³ dostojny
solenizant.

Ledwie wybrzmia³y ostatnie dŸwiêki utworu, publicznoœæ 
zerwa³a siê z miejsc i d³ug¹, stoj¹c¹ owacj¹ nagradza³a wszyst-
kich artystów, lecz w pierwszym rzêdzie prof. Stuligrosza. 
Nie mog³o oczywiœcie obyæ siê bez wzruszaj¹cych s³ów Jubilata;
bez wspomnieñ o najbli¿szych - o tych, których ju¿ nie ma 
i o tych, którzy go otaczaj¹ trosk¹ oraz darz¹ przyjaŸni¹; 
podziêkowañ œpiewakom i muzykom - wœród nich zw³aszcza
Maciejowi Wielochowi, obecnemu II dyrygentowi chóru. 
I naturalnie by³ te¿ na koniec bis: powtórzona koda Haendlow-
skiego oratorium „Hallelujah, Amen”. (rp)  
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